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DAMES EN HEREN,

Uw commissie heeft sectie 25 – FOD Volksgezondheid, 
Veiligheid van de Voedselketen en Leefmilieu, partim: 
Veiligheid van de Voedselketen, van het ontwerp van al-
gemene uitgavenbegroting voor het begrotingsjaar 2019 
(DOC 54 3295/001), evenals de verantwoording ervan 
(DOC 54 3295/015) en de erop betrekkende hebbende 
beleidsnota (DOC 54 3296/020), besproken tijdens haar 
vergadering van 28 november 2018.

I. — INLEIDENDE UITEENZETTING VAN DE 
HEER DENIS DUCARME, MINISTER VAN 

MIDDENSTAND, ZELFSTANDIGEN, KMO’S, 
LANDBOUW EN MAATSCHAPPELIJKE 

INTEGRATIE

Het voorbije jaar is eens te meer gebleken hoe 
belangrijk het is maatregelen te blijven nemen om 
ons voedselveiligheidsniveau te verhogen, niet alleen 
om de gezondheid van de consument te waarborgen, 
maar ook omdat alle economische actoren van de 
voedselketen afhankelijk zijn van een hoog niveau van 
voedselveiligheid.

Een dergelijk hoog voedselveiligheidsniveau is im-
mers de belangrijkste voorwaarde voor het vertrouwen 
van de consument en dus ook voor de economische 
leefbaarheid van onze operatoren.

De afgelopen maanden werden meerdere ingrijpende 
maatregelen aangenomen.

A. Balans

Fraudebestrijding

Ingevolge de fraude bij het bedrijf Veviba is gebleken 
dat het FAVV zijn werkzaamheden op een aantal punten 
zal moeten verbeteren. In het kader van de audits die de 
minister volgende week zal voorstellen, zal hij ingaan op 
de belangrijkste hervormingen die werden doorgevoerd 
na de twee doorlichtingen van het Agentschap, die op 
zijn initiatief en op verzoek van de Ministerraad heb-
ben plaatsgevonden. Deze hervormingen beogen het 
Agentschap, dat al één van de efficiëntste van Europa 
is, nog performanter te maken.

De minister heeft echter niet gewacht op de auditresul-
taten om op te treden. Zo werd bij de begrotingscontrole 
van maart 2018 2 miljoen euro extra uitgetrokken voor 
de versterking van de Nationale Opsporingseenheid, 

MESDAMES, MESSIEURS,

Votre commission a examiné la section 25 – SPF 
Santé publique, Sécurité de la Chaîne alimentaire et 
Environnement partim: Sécurité alimentaire (DOC 54 
3294/1), ainsi que sa justifi cation (DOC 54 3295/15) et la 
note de politique générale y afférente (DOC 54 3296/20) 
au cours de sa réunion du 28 novembre 2018.

I. — EXPOSÉ INTRODUCTIF 
DE M. DENIS DUCARME, 

MINISTRE DES CLASSES MOYENNES, DES 
INDÉPENDANTS, DES PME 

ET DE L’AGRICULTURE

L’année écoulée a une nouvelle fois démontré com-
bien il est important de poursuivre les mesures permet-
tant d’élever notre niveau de sécurité alimentaire. Pour 
garantir la santé des consommateurs, d’abord. Mais 
aussi parce que tous les acteurs économiques de la 
chaîne alimentaire sont dépendants d’un haut niveau 
de sécurité alimentaire.

Un niveau élevé de sécurité alimentaire est en effet 
la condition première de la confi ance du consommateur 
et donc de la viabilité économique de nos opérateurs.

Plusieurs mesures fortes ont été adoptées au cours 
des mois écoulés.

A. Bilan

La lutte contre la fraude

La fraude de l’entreprise Veviba a mis en lumière un 
certain nombre d’axes d’amélioration dans le chef de 
l’AFSCA. Dans le cadre des audits qu’il présentera la 
semaine prochaine le ministre reviendra sur les prin-
cipaux axes de réformes consécutifs aux deux audits 
de l’Agence réalisés, à son initiative, à la demande du 
Conseil des ministres. Ces axes de réforme auront pour 
objectif de rendre l’Agence, qui est déjà une des plus 
efficaces d’Europe, encore plus performante.

Mais le ministre n’a pas attendu les audits pour 
agir. Ainsi, dans le cadre du contrôle budgétaire 
de mars 2018, 2 millions d’euros supplémentaires ont 
été consacrés, d’une part, au renforcement de l’Unité 
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alsook voor de invoering van bijkomende controles in 
de vleessector.

Er werden niet minder dan 1 531 controles uitgevoerd, 
die de verhoopte resultaten hebben opgeleverd. Zo 
werden positieve resultaten opgetekend tussen de eer-
ste en de tweede reeks van controles. Het percentage 
van de operatoren die niet voldeden aan de normen, is 
gedaald van 30 % naar 12 % in de slachthuizen, van 
25 % naar 14 % in de KF en van 28 % naar 15 % in de 
uitsnijderijen.

Deze bijkomende controles zullen worden voortgezet 
met het oog op de handhaving van een hoog vereisten-
niveau inzake voedselveiligheid, zowel in de vleessector 
als in alle andere sectoren.

Er werd heel wat werk verzet om een hoog voedsel-
veiligheidsniveau te waarborgen, maar tegelijk werd 
tegemoetgekomen aan de legitieme verwachtingen van 
de consumenten.

Kleine producenten – korte ketens

Sommige consumenten willen de afstand tot de kleine 
producenten verkleinen; de korte keten komt tegemoet 
aan dat streven. Door deze productie- en consumptie-
wijze te bevorderen, geeft men tevens het kwaliteitswerk 
van de landbouwers een duwtje in de rug.

De aankoopgroeperingen zijn voortaan vrijgesteld 
van registratie bij het FAVV, op voorwaarde dat zij aan 
diverse nadere regels voldoen. Deze groeperingen 
waarborgen een hoog veiligheidsniveau voor de consu-
ment en maken het bovendien mogelijk elke vorm van 
oneerlijke concurrentie te voorkomen.

Ook de begeleidings- en voorlichtingscel van het 
FAVV speelt een cruciale rol in de ondersteuning van 
de kleine producenten. In 2018 werd de personeelsfor-
matie van deze structuur andermaal verder uitgebouwd. 
Voorts heeft deze cel een nieuwe, op de producenten 
gerichte communicatiecampagne gevoerd.

Tot slot heeft de voormelde cel ook werkgroepen 
opgericht, die onder meer moeten nagaan hoe de wet-
geving en de procedures voor de kleine producenten 
– waar mogelijk – kunnen worden vereenvoudigd.

Vermindering van het gebruik van pesticiden

Een andere belangrijke verwachting van de consu-
ment betreft de vermindering van het gebruik van pes-
ticiden; dit uitermate belangrijk werkpunt krijgt prioriteit.

Nationale d’Enquête et, d’autre part, à la mise en place 
de contrôles supplémentaires dans le secteur de la 
viande.

Pas moins de 1531 contrôles ont été menés. Des 
contrôles qui ont eu les effets escomptés. Ainsi, entre 
la première et la deuxième vague de contrôle, des 
résultats positifs ont pu être observés. Le pourcentage 
d’opérateurs en situation de non-conformités a ainsi 
évolué comme suit: de 30 % à 12 % dans les abattoirs, 
de 25 % à 14 % dans les KF et de 28 % à 15 % dans 
les ateliers de découpe.

Ces contrôles supplémentaires se poursuivront avec 
pour objectif le maintien, dans le secteur de la viande 
comme dans tous les autres d’ailleurs, d’un niveau élevé 
d’exigence en matière de sécurité alimentaire.

Si des efforts importants ont été réalisés afi n d’assu-
rer un niveau élevé de sécurité alimentaire, il a été 
répondu aux attentes légitimes des consommateurs.

Petits producteurs – circuits-courts

Une partie des consommateurs souhaitent se rap-
procher des petits producteurs. Le circuit court répond 
à cette attente!  En valorisant ce mode de production 
et de consommation, on contribue en outre à valoriser 
le travail de qualité des agriculteurs.

Les groupements d’achats collectifs sont désormais 
exemptés de l’enregistrement à l’AFSCA moyennant 
diverses modalités. Celles-ci garantissent, d’une part, 
un niveau élevé de sécurité pour le consommateur. 
Elles permettent, d’autre part, d’éviter toute forme de 
concurrence déloyale.

La cellule d’accompagnement et de vulgarisation 
de l’AFSCA joue également un rôle primordial dans le 
soutien aux petits producteurs. En 2018, cette structure 
a, une nouvelle fois, été renforcée en personnel. Elle a 
par ailleurs pu lancer une nouvelle campagne de com-
munication à destination des producteurs.

Enfi n, des groupes de travail ont été mis sur pied par 
la cellule. Ils ont notamment pour objectif d’identifi er les 
pistes qui permettront, lorsque cela s’avère possible, de 
simplifi er la législation et les procédures applicables aux 
petits producteurs.

Réduction d’usage des pesticides

Une autre attente importante du consommateur a 
trait à la réduction des pesticides. Ce chantier d’une 
extrême importance est prioritaire.
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België doet het zeer goed inzake de bestrijding van 
het gebruik van pesticiden. Wat de onderzochte pes-
ticiden betreft, bekleedt ons land – na Duitsland – de 
tweede plaats in Europa, met 606 door het FAVV ge-
controleerde pesticiden.

Voorts bekleedt het FAVV binnen de Europese Unie 
de tweede plaats inzake het gemiddelde aantal resi-
duen van geanalyseerde pesticiden op elk afgenomen 
staal (342 per staal). Ons land moet op dat vlak alleen 
Luxemburg laten voorafgaan. Daarenboven mag niet 
worden vergeten dat de operatoren het hele jaar door 
zelf miljoenen controles uitvoeren.

Van bij zijn aantreden in de zomer van 2017 heeft 
de minister overigens een oplossing aangereikt om 
bepaalde praktische problemen te verhelpen die zich 
in de loop van de vorige jaren bij de controles hebben 
voorgedaan. Zo konden producten die uit niet-EU-
landen worden ingevoerd, het hele jaar door worden 
gecontroleerd door het FAVV, terwijl het Agentschap 
andere soorten van producten niet zelf kon controleren 
in het eerste kwartaal van de vorige jaren.

De aanbestedingsprocedure werd dan ook herzien, 
om erop toe te zien dat de aanbestedingen van de labo-
ratoria voortaan een termijn van 18 maanden bestrijken.

Vanaf het eerste kwartaal van 2019 zal het FAVV 
derhalve ook in de eerste drie maanden van het jaar 
steekproeven kunnen uitvoeren op de Belgische pro-
ducten en op de uit de EU afkomstige producten.

Die inspanningen inzake controle vallen samen met 
de concretisering van de vermindering van het gebruik 
van pesticiden. Zo zijn de jongste maanden al meer-
dere maatregelen van het Federaal Reductieplan voor 
Pesticiden 2018-2022 ten uitvoer gelegd.

Tot die maatregelen behoren het verbod op de ver-
koop van herbiciden voor amateurgebruik (totaalherbi-
ciden én selectieve herbiciden). Bij de totaalherbiciden 
die niet meer mogen worden verkocht, behoren alle 
producten op basis van glyfosaat.

Het verbod op de verkoop van selectieve herbiciden 
zal bovendien tegen het einde van dit jaar in werking 
treden.

In totaal zullen liefst 104 producten voortaan verbo-
den zijn. Dat wil zeggen dat 44 % van de 235 pestici-
den voor amateurgebruik die vóór de inwerkingtreding 
van het koninklijk besluit op de markt waren, voortaan 
verboden zijn of zullen zijn. Dat is een belangrijke maat-
schappelijke stap voorwaarts.

La Belgique est loin d’être une passoire en matière 
de lutte contre les pesticides. Elle est le 2ème pays 
européen en termes de nombre de pesticides recher-
chés, après l’Allemagne, avec 606 pesticides contrôlés 
par l’AFSCA.

L’Agence occupe par ailleurs la 2ème place, au sein 
de l’Union européenne, en termes de nombre moyen de 
résidus de pesticides analysés sur chaque échantillon 
prélevé (342 par échantillon), derrière le Luxembourg. 
Tout cela sans oublier les millions de contrôles assurés 
tout au long de l’année par les opérateurs dans le cadre 
de leur autocontrôle.

Dès son entrée en fonction, durant l ’été 2017, le 
ministre a par ailleurs trouvé une solution permettant 
de résoudre certaines difficultés pratiques rencontrées 
lors des années précédentes en termes de contrôle. En 
effet, si les produits importés hors UE pouvaient être 
contrôlés par l’AFSCA tout au long de l’année, l’Agence 
ne pouvait pas procéder elle-même à des contrôles por-
tant sur les autres types de produits durant le premier 
trimestre des années précédentes.

La procédure de marché a donc été revue, afi n de 
veiller à ce que les marchés publics des laboratoires 
couvrent désormais une période de 18 mois.

Dès le premier trimestre 2019, des coups de sonde 
pourront donc être entrepris par l’AFSCA sur les produits 
belges et issus de l’Union européenne et ce, y compris 
durant les trois premiers mois de l’année.

Ces efforts en termes de contrôle se conjuguent à la 
concrétisation d’une stratégie de réduction de l’usage 
des pesticides. Ainsi, au cours des derniers mois, 
plusieurs mesures du Plan fédéral de réduction des 
Pesticides 2018-2022 ont déjà été mises en œuvre.

Parmi ces mesures, on notera l’interdiction de vente 
des herbicides amateurs, qu’ils soient totaux ou sélec-
tifs. Parmi les herbicides totaux désormais interdits 
à la vente, se trouvent tous les produits à base de 
glyphosate.

L’interdiction de la vente des herbicides sélectifs sera 
par ailleurs effective d’ici la fi n de cette année.

En tout, ce sont pas moins de 104 produits qui seront 
désormais interdits. Cela signifi e que 44 % des 235 pes-
ticides amateurs qui étaient sur le marché avant l’entrée 
en vigueur de l’arrêté royal sont ou seront désormais 
interdits! Il s’agit là d’une avancée sociétale importante.
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Strijd tegen de voedselverspilling

In het raam van de strijd tegen de voedselverspilling 
zijn eveneens maatregelen genomen om voedseldona-
ties te vergemakkelijken, in alle veiligheid.

Zo werden in 2018 door het FAVV specifi eke opleidin-
gen voor het personeel van de liefdadigheidsinstellingen 
georganiseerd.

Gezondheid van plant en dier

Ook voor de diergezondheid was het een markant 
jaar.

De minister denkt in de eerste plaats uiteraard aan 
de AVP-haard die in  september  2018 in het zuiden 
van de provincie Luxemburg werd ontdekt. De minis-
ter heeft voor de commissie alle maatregelen die in 
verband met die haard zijn genomen, in detail kunnen 
toelichten. De beslissingen waren heel moeilijk, maar 
noodzakelijk. Een recent onafhankelijk rapport van het 
Wetenschappelijk Comité van het FAVV onderstreept 
bovendien het volgende: “Het risico van insleep in 
Belgische varkenshouderijen wordt momenteel laag 
ingeschat, met name vanwege het sanitair vacuüm dat 
is gecreëerd in de bedrijven in de besmette zone”.

De beslissing om in de besmette zone preventief 
tamme varkens te slachten was dan ook noodzakelijk 
om de varkensbedrijven in zowel het noorden als het 
zuiden van het land te beschermen. De beslissing werd 
bovendien genomen na overleg met de experts van de 
Europese Commissie en had de steun van de landbouw-
sector en de gewestelijke instanties.

Naast de sanitaire maatregelen was het van belang 
de boeren te steunen. Zij zullen dan ook worden ver-
goed voor een totaalbedrag van 1,2 miljoen euro. De 
minister benadrukt trouwens de doeltreffendheid van de 
federale administratie. Deze AVP-haard onderstreept 
hoe belangrijk het is aandacht te blijven hechten aan 
de preventie van dierziekten.

Hoewel dit niet het geval is voor de AVP, kunnen 
dergelijke ziekten wel degelijk gevolgen hebben voor de 
volksgezondheid. Bovendien kunnen de economische 
gevolgen van het opduiken van die ziekten rampzalig 
zijn.

Het is zaak te anticiperen op sanitaire crises, ze te 
beheersen en op te lossen. Hetzelfde geldt voor de 
gevolgen die uit die crises voortvloeien. Tegelijk moeten 
de operatoren in deze moeilijke tijden worden gesteund.

Lutte contre le gaspillage alimentaire

Dans le cadre de la lutte contre le gaspillage alimen-
taire, des mesures ont également été prises en vue de 
faciliter les dons alimentaires et ce, en toute sécurité.

Des formations spécifi ques pour le personnel des 
organisations caritatives ont ainsi été organisées en 
2018 par l’AFSCA.

Santé animale et végétale:

La santé animale a aussi marqué l’année écoulée.

Le ministre pense bien entendu d’abord au foyer 
de PPA détecté au sud de la province du Luxembourg 
en  septembre  dernier. Il eu l’occasion d’évoquer en 
détails devant la commission l’ensemble des mesures 
prises dans le cadre de ce foyer. Des décisions très dif-
fi ciles mais nécessaires. Un récent rapport indépendant 
du Comité scientifi que de l’AFSCA souligne d’ailleurs: 
“Le risque d’introduction dans les exploitations porcines 
belges est actuellement estimé comme faible, en parti-
culier grâce au vide sanitaire qui a été réalisé dans les 
exploitations situées dans la zone contaminée”.

La décision d’abattage préventif des porcs domes-
tiques situés dans la zone infectée, prise après concer-
tation avec les experts de la Commission européenne et 
soutenue tant par le secteur agricole que les autorités 
régionales, était donc bien nécessaire si on voulait 
protéger les exploitations porcines, au Nord comme au 
Sud du pays.

Outre des mesures sanitaires, il était indispensable 
de soutenir les éleveurs. C’est pourquoi ces derniers 
seront indemnisés pour un montant total d’1,2 million 
d’euros. Le ministre tient d’ailleurs à souligner l’effi-
cacité de l’administration fédérale. Ce foyer de PPA 
souligne l’importance qu’il faut continuer à accorder à 
la prévention en matière de maladies animales.

Bien que ce ne soit pas le cas de la PPA, celles-ci 
peuvent avoir de réelles implications en matière de 
santé publique. Les conséquences économiques de 
l’apparition de ces maladies peuvent par ailleurs s’avé-
rer désastreuses.

S’il faut anticiper, gérer et résoudre les crises sani-
taires et les conséquences qui en découlent, il est égale-
ment indispensable de se tenir aux côtés des opérateurs 
dans ces moments difficiles. 
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Het koninklijk besluit tot vaststelling van de procedure 
en van de uitvoeringsbepalingen met betrekking tot de 
compensaties ten gunste van bedrijven van de primaire 
sector die door de Fipronil-crisis zijn getroffen, werd 
aangenomen. Vandaag is bijna 90 % van de compen-
saties aan de betrokkenen uitbetaald. De minister heeft 
onlangs overigens de laatste acht dossiers goedgekeurd 
die nog hangend waren na de door de operatoren ge-
vraagde herziening.

Naar aanleiding van die fraude werd elk pluimvee-
bedrijf, op verzoek van de minister, door het FAVV ge-
controleerd in het raam van een specifi ek programma. 
Dankzij die controles kan worden bevestigd dat de 
Belgische eieren volstrekt veilig zijn. Om die situatie in 
stand te houden, wordt evenwel een sanitaire bewaking 
gehandhaafd als preventieve maatregel.

Sanitair dierbeleid en strijd tegen besmettelijke 
ziekten

De minister heeft 2,4 miljoen euro vrijgemaakt voor 
onderzoeksprojecten inzake dier- en plantgezondheid.

Ook werden sommige wetgevingen alvast bij de tijd 
gebracht, meer bepaald die betreffende het programma 
ter bestrijding van rundertuberculose, van IBR (infec-
tieuze boviene rhinotracheïtis) en van boviene virale 
diarree (BVD).

Strijd tegen antibioticaresistentie

Vanuit hetzelfde preventief oogpunt moet antimicro-
biële resistentie worden bestreden. Dit is een wereld-
wijde, Europese en Belgische uitdaging, die ook één 
van de prioriteiten van de minister is. In België is deze 
strijd ingebed in een actieplan dat verschillende jaren 
geleden werd opgezet.

Dankzij dat plan is het totale antibioticagebruik bij 
dieren met 7,4 % gedaald ten opzichte van 2016. De 
totale vermindering ten opzichte van 2011 komt daarmee 
uit op 25,9 %.

Die bemoedigende resultaten vloeien meer bepaald 
voort uit het belangrijke werk van het AMCRA, het ken-
niscentrum over het gebruik van en de resistentie tegen 
antibiotica bij dieren.

Rekening houdend met de evidente en talrijke inter-
acties tussen de menselijke, dierlijke en milieuaspecten 
van dit vraagstuk blijft het meer dan ooit noodzakelijk 
om de inspanningen voort te zetten; de beleidsinitiatie-
ven dienen daarbij te worden geïntegreerd in een One 
Health-benadering.

L’arrêté royal fi xant la procédure et les modalités 
d’exécution concernant les compensations en faveur 
des entreprises du secteur primaire touchées par la 
crise du Fipronil a été adopté. Aujourd’hui, près de 90 % 
des compensations à destination des éleveurs ont été 
payées. Le ministre a par ailleurs récemment approuvé 
les 8 derniers dossiers encore en suspens à la suite de 
la révision sollicitée par les opérateurs.

A la suite de cette fraude, à la demande du ministre, 
un contrôle de chaque exploitation de volailles a été réa-
lisé par l’AFSCA dans le cadre d’un programme spécial 
de contrôle. Ces contrôles permettent d’affirmer que les 
œufs belges sont parfaitement sûrs. Pour maintenir cette 
situation, une veille sanitaire est néanmoins maintenue 
à titre préventif.

Politique sanitaire des animaux et lutte contre les 
maladies infectieuses

Le ministre a débloqué 2,4 millions d’euros en faveur 
de projets de recherche en matière de santé animale 
et végétale.

De la même façon, certaines législations, telles que 
notamment celle liée au programme de lutte contre la 
tuberculose bovine, celle contre l’IBR (Rhinotrachéite 
Infectieuse Bovine) et celle contre la diarrhée virale 
bovine (BVD), ont d’ores et déjà été modernisées.

Lutte contre l’antibiorésistance

C’est dans le même esprit de prévention qu’il faut 
veiller à lutter contre l’antimicrobiorésistance. Il s’agit 
d’un défi  mondial, européen et belge qui fait également 
partie des priorités du ministre. En Belgique, cette lutte 
fait l’objet d’un plan d’action mis en place depuis plu-
sieurs années.

Ce plan a déjà permis d’obtenir une diminution de 
7,4 % de l’utilisation globale d’antibiotiques en médecine 
vétérinaire par rapport à 2016. Un résultat qui porte à 
25,9 % la réduction totale par rapport à 2011.

Ces résultats encourageants résultent notamment de 
l’important travail de l’AMCRA, le centre de connais-
sance sur l’utilisation et les résistances aux antibiotiques 
chez les animaux.

Compte tenu des interactions évidentes et nom-
breuses entre les aspects humains, animaux et environ-
nementaux de ce dossier, il demeure plus que jamais 
fondamental de continuer à poursuivre les efforts en 
la matière en inscrivant les initiatives politiques en la 
matière dans une approche “One Health”.
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Bijengezondheid

In het raam van het Bijenplan 2017-2019 werd een 
begeleidingsproject opgezet. Deze voor de dierenartsen 
bestemde begeleiding is bedoeld om de actoren in het 
veld op te leiden inzake de diverse problemen waarmee 
de honingbijkolonies te kampen hebben.

Sinds 2016 werden drie meerjarige onderzoekspro-
jecten over bijengezondheid in België gefi nancierd voor 
een budget van in totaal 800 000 euro. Bovendien is in 
2017 een ander project van start gegaan, waarvan het 
budget 400 000 euro bedraagt.

B. Perspectieven

De minister gaat vervolgens in op de perspectieven 
en op de projecten die hij nog tijdens deze regeerperiode 
wil volbrengen.

De audits van het FAVV zullen de gelegenheid bieden 
om dat performante agentschap te moderniseren, om 
de relatie ervan met andere actoren van de strijd tegen 
voedselveiligheidsfraude te verduidelijken en om de 
controles aan te passen aan de realiteit in het veld. Op 
5 december 2018 vindt een gedachtewisseling plaats, 
waarop de minister al die belangrijke punten zal kunnen 
uiteenzetten.

Opvolging van de Fipronil-fraude

Het ontwerp van koninklijk besluit dat de procedure en 
de nadere uitvoeringsvoorwaarden vastlegt met betrek-
king tot de compensaties, ten bedrage van 15 500 000 
euro, voor de bedrijven uit de verwerkings- en de dis-
tributiesector die door de Fipronil-crisis zijn getroffen, 
is klaar voor bekendmaking.

Er werd voorrang gegeven aan de veehouders. De 
operatoren uit de verwerkings- en de distributiesector 
stonden fi nancieel immers sterker. Ook zij kunnen heel 
binnenkort hun dossier tot aanvraag van een compen-
satie bij het uniek loket indienen.

Dit wetsontwerp beoogt bovendien te bepalen dat de 
bedrijven de overheidscompensatie voortaan niet langer 
zullen kunnen combineren met schadeclaims jegens 
operatoren. Dat is een maatregel ter bescherming van 
de kleinste structuren.

Een wetsontwerp met een gepaste wettelijke basis zal 
binnenkort bij het parlement worden ingediend.

Santé des abeilles

Dans le cadre du plan abeilles 2017-2019, un projet de 
guidance a été mis en place. Cette guidance, destinée 
aux vétérinaires, vise à former les acteurs de terrain vis 
à vis des différentes problématiques qui touchent les 
colonies d’abeilles domestiques.

Trois projets de recherche pluriannuels relatifs à la 
santé des abeilles en Belgique sont fi nancés depuis 
2016 pour un budget de 800 000 €. Un autre projet dont 
le budget s’élève à 400 000 € a par ailleurs débuté en 
2017.

B. Perspectives

Le ministre évoque ensuite les perspectives et les 
projets qu’il souhaite encore mener à bien durant cette 
législature.

Les audits de l’AFSCA seront l’occasion de moder-
niser cette agence performante, de clarifi er sa relation 
avec d’autres acteurs de la lutte contre la fraude en 
matière de sécurité alimentaire et d’adapter les contrôles 
à la réalité de terrain. Le ministre aura l’occasion de 
développer ces points importants lors de l’échange de 
vues prévu du 5 décembre 2018.

Suivi de la fraude au Fipronil

Le projet d’arrêté royal fi xant la procédure et les 
modalités d’exécution concernant les compensations en 
faveur des entreprises des secteurs de la transformation 
et de la distribution touchées par la crise du Fipronil, 
pour un montant de 15 500 000€, est prêt à être publié.

Priorité a été donnée aux éleveurs. Les opérateurs 
issus des secteurs de la transformation et de la distri-
bution étaient en effet plus robustes fi nancièrement. 
Ils pourront eux aussi très prochainement introduire 
leur dossier au guichet unique pour demander leur 
compensation.

Ce projet prévoit par ailleurs que les entreprises ne 
pourront désormais plus cumuler la compensation de 
l’État avec des réclamations en dommages et intérêts 
auprès des opérateurs. Il s’agit d’une mesure de pro-
tection des plus petites structures.

Un projet de loi visant à fournir une base légale adé-
quate sera prochainement déposé au parlement.
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De minister zal ook zijn inspanningen voortzetten om 
het gebruik van gewasbeschermingsmiddelen door de 
amateurgebruikers en de professionals te verminderen. 
Hij beschouwt dit als een uiterst belangrijke krachtlijn. Hij 
is namelijk van plan om, naast het al ingestelde verbod 
op synthetische herbiciden voor amateurgebruik, stren-
gere criteria in te stellen voor de door amateurs gebruikte 
gewasbeschermingsmiddelen. In dat verband heeft hij 
het voornemen om bepalingen in te stellen waarmee 
de verkoop van pesticiden voor amateurgebruik wordt 
verboden, wanneer zij stoffen bevatten waarvan wordt 
vermoed dat ze kankerverwekkend, mutageen of repro-
toxisch zijn. Hij is dan ook van plan om het bestaande 
verbod uit te breiden naar de moleculen waaromtrent 
een dergelijk vermoeden bestaat.

Binnenkort zullen dan ook 22 producten worden ver-
boden. Die komen bij de 104 herbiciden die voortaan 
verboden zijn of binnenkort worden verboden. Dankzij 
de combinatie van deze beide maatregelen zal binnen-
kort meer dan de helft van de producten op de markt niet 
langer aan amateurs mogen worden verkocht.

De minister is echter ook van zins om met betrekking 
tot de producten voor professioneel gebruik actie te 
ondernemen. Ook de professionals moeten hun pesti-
cidengebruik verminderen.

Zo zal het gebruik van biopesticiden worden aange-
moedigd, met name door te zorgen voor een versnelde 
administratieve-toelatingsprocedure.

De minister zal voorts heel binnenkort een koninklijk 
besluit doen uitvaardigen dat beoogt een milieuvrien-
delijker gebruik van gewasbeschermingsmiddelen en 
toevoegingsstoffen aan te moedigen. De concrete 
doelstelling van dat koninklijk besluit bestaat erin het 
gebruik van pesticiden te verminderen.

De toelatingsvoorwaarden voor de professionals 
worden strenger.

De gebruikers zullen meer informatie krijgen. 
Teneinde de doeltreffendheid van deze nieuwe maatre-
gelen te verzekeren, worden de controles aangescherpt.

Wat tot slot de geplande uitfasering van glyfosaat voor 
landbouwgebruik betreft, zullen de inspanningen met 5 
andere Europese landen worden voortgezet.

De minister wil voorts dat de instelling van uit-
stapplannen (= phasing out) wordt ingebed in de 
Europese reglementering tot vastlegging van de 
procedures tot verlenging van de toelatingen voor 

Le ministre continuera par ailleurs à poursuivre son 
action en faveur d’une réduction d’usage des produits 
phytopharmaceutiques, tant pour les amateurs que 
pour les professionnels. Un axe qu’il estime extrême-
ment important. En effet, en marge de l’interdiction des 
herbicides amateurs synthétiques, déjà mise en place, 
il entend introduire des critères plus stricts concernant 
les produits phytopharmaceutiques utilisés par les 
amateurs. Il compte, à ce titre, mettre en place des 
dispositions visant à interdire la vente des pesticides 
amateurs contenant des substances pour lesquelles 
des suspicions de cancérogénicité, mutagénicité, ou 
reprotoxicité existent. Il entend dès lors étendre l’inter-
diction existante aux molécules suspectées.

22 produits seront ainsi prochainement interdits. Ils 
s’ajouteront aux 104 herbicides désormais interdits ou 
en voie de l’être. Grâce à ces deux mesures cumulées, 
ce seront ainsi bientôt plus de la moitié des produits 
existant sur le marché qui seront désormais interdits à 
la vente pour les amateurs.

Le ministre compte cependant également agir sur le 
plan des produits utilisés par les professionnels. Ces 
derniers doivent également diminuer le recours aux 
pesticides.

L’utilisation des biopesticides sera ainsi notamment 
encouragée en assurant une procédure accélérée des 
autorisations administratives.

Le ministre approuvera par ailleurs très prochaine-
ment un arrêté royal dont l’objectif est d’encourager 
une utilisation plus respectueuse de l’environnement 
des produits phytopharmaceutiques et adjuvants par 
les professionnels.

Concrètement, cet arrêté royal vise à diminuer le 
recours aux pesticides.

Les conditions d’octroi pour les professionnels seront 
durcies. L’information des utilisateurs sera renforcée. 
Les contrôles seront par ailleurs renforcés afi n d’assurer 
l’effectivité de ces nouvelles mesures.

Enfin, en ce qui concerne le phasing out prévu 
concernant les usages agricoles du glyphosate, les 
efforts entrepris avec 5 autres États européens se 
poursuivront.

Le ministre souhaite par ailleurs que la mise en 
place des plans de sortie (= phasing out) soit intégrée 
dans la réglementation européenne fi xant les proces-
sus de renouvellement des autorisations de produits 
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gewasbeschermingsmiddelen. Hij zal dat bij de 
Europese instanties blijven bepleiten.

Tot slot heeft de minister in de marge van dit akkoord 
maatregelen genomen om ervoor te zorgen dat onder-
zoeksprojecten kunnen worden gefi nancierd, teneinde 
de weerslag van de beschikbare alternatieven op de 
gezondheid van de consument te bestuderen. Die studie 
of studies moeten ervoor zorgen dat de ontwikkeling van 
de alternatieven geschiedt met volledige kennis omtrent 
de gevolgen ervan op gezondheids- en milieuvlak.

Wat de hormoonverstoorders betreft, heeft de minis-
ter het Wetenschappelijk Comité van het FAVV verzocht 
om met betrekking tot voeding de mogelijke toxiciteit van 
bisfenol A, B en S te onderzoeken. Hij heeft het Comité 
ook verzocht om de gezondheidsimpact te meten van 
de andere soorten bisfenol en van de alternatieven 
ervoor. Het Wetenschappelijk Comité werd verzocht 
om de minister in de eerstkomende weken een eerste 
verslag voor te leggen.

Plantengezondheidsbeleid

Het plantengezondheidsbeleid vormt een andere 
krachtlijn van het beleid van de minister. De groei van 
de internationale handel en de opkomst of de toename 
van andere factoren, zoals de klimaatverandering en het 
gestegen personen- en goederentransport, leiden tot het 
(opnieuw) opduiken van voor planten en plantaardige 
producten schadelijke organismen.

Binnen zijn bevoegdheden fi nanciert de minister 
specifi eke contractuele onderzoeksprojecten, teneinde 
de kennis ter zake verder te ontwikkelen en de door het 
FAVV uitgevoerde controles voortdurend doeltreffender 
te maken.

Binnen dat beleid vormt een nieuwe verordening 
betreffende de controle op de invoer van planten een 
belangrijke herziening van de fytosanitaire wetgeving. 
Die verordening zal op 13 december 2019 volledig in 
werking treden.

Deze nieuwe, strengere verordening is vooral gericht 
op het voorkomen van de insleep of het verspreiden van 
organismen die schadelijk zijn voor planten. Zij bepaalt 
nieuwe, nauwkeurige regels voor de vroegtijdige opspo-
ring en uitroeiing van quarantaineziekten, indien hun 
aanwezigheid op het grondgebied wordt vastgesteld.

Bestrijding van besmettelijke ziekten

De plannen voor de bestrijding van de verschillende 
besmettelijke ziekten zullen worden gehandhaafd en 

phytosanitaires. Il continuera à plaider en ce sens 
auprès des instances européennes.

Enfi n, en marge de cet accord, le ministre a pris des 
dispositions pour que des projets de recherche puissent 
être fi nancés afi n d’étudier l’impact des alternatives 
disponibles sur la santé du consommateur. Cette ou 
ces études viseront à ce que les alternatives soient 
développées en pleine connaissance de leurs impacts 
tant sanitaires qu’environnementaux.

En ce qui concerne les perturbateurs endocriniens, le 
ministre a saisi le Comité Scientifi que de l’AFSCA afi n 
qu’il étudie la toxicité potentielle en matière alimentaire 
des bisphénols A, B et S. Il a également demandé au 
Comité de mesurer l’impact sur la santé des autres types 
de bisphénol et de leurs alternatives. Il a demandé au 
Comité scientifi que de veiller à ce qu’un premier rapport 
lui soit remis dans les toutes prochaines semaines.

Politique sanitaire des végétaux

Un autre axe de la politique du ministre vise la poli-
tique sanitaire des végétaux. L’intensifi cation du com-
merce international et l’émergence ou le renforcement 
d’autres facteurs comme le changement climatique, 
l’augmentation du transport de personnes et de mar-
chandises entraîne l ’émergence ou la réapparition 
d’organismes nocifs pour les plantes et les produits à 
base de plantes.

Dans le cadre des compétences du ministre, des 
projets spécifiques sont financés par la recherche 
contractuelle en vue de faire évoluer les connaissances 
en la matière afi n que les contrôles menés par l’AFSCA 
soient toujours plus efficaces.

Dans la cadre de cette politique, un nouveau 
règlement sur le contrôle à l ’importation des végé-
taux constitue une refonte importante de la législation 
phytosanitaire. Il entrera pleinement en vigueur le 
13 décembre 2019.

Ce nouveau règlement, plus strict, est particulière-
ment axé sur la prévention de l’entrée ou la dissémi-
nation d’organismes nuisibles aux végétaux. Il fi xe de 
nouvelles règles précises pour la détection précoce 
et l’éradication des organismes de quarantaine si leur 
présence est détectée sur le territoire.

Lutte contre les maladies infectieuses

Les plans de lutte contre les différentes maladies 
infectieuses seront maintenus et adaptés aux nouvelles 
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aangepast aan de nieuwe wetenschappelijke kennis. Er 
moet immers blijvende aandacht naar uitgaan.

Dieren- en plantenziekten zoals salmonellose of 
listeriose vormen een bedreiging voor de gezond-
heid van de mens, maar ook voor hele sectoren van 
de economie. Er is dus een essentiële rol weggelegd 
voor wetenschappelijk onderzoek. Sinds vorig jaar is 
er geen gebrek aan concrete voorbeelden. Uiteraard 
was er de fraude met fi pronil in de zomer van 2017, het 
recente heropduiken van de ziekte van Newcastle (die 
vandaag is uitgeroeid) of nog de haard van Afrikaanse 
varkenspest in het zuiden van de provincie Luxemburg.

Maar men moet ook aandacht blijven besteden aan 
andere dierziekten zoals de varkensziekten hepatitis 
E, de Japanse encefalopathie of nog IBR (infectieuze 
boviene rhinotracheïtis), een virusziekte die het ademha-
lingsapparaat van runderen aantast en dodelijk kan zijn.

Tot slot zal ook de bestrijding van catarraalkoorts bij 
schapen (blauwtong) moeten worden voortgezet.

Er is een fundamentele rol weggelegd voor weten-
schappelijk onderzoek. Dit jaar werd daar maar liefst 4 
700 000 euro in geïnvesteerd en men moet uiteraard 
op de ingeslagen weg voortgaan.

Bijengezondheid

De minister is van plan verder te gaan in het opspo-
ren van de virale oorzaken van het verdwijnen van de 
bijen. De jongste studies over dit onderwerp tonen wel 
degelijk de aanwezigheid van virussen aan, maar veel 
is er nog niet over bekend. Daarom zal de minister het 
onderzoek ondersteunen via projecten die zowel eind 
2018 als in 2019 zullen worden gesubsidieerd.

Bovendien wordt in de komende weken een bijko-
mende studie gestart over de impact van neonicotinoï-
den op de populaties van honingbijen. Deze studie zal 
ook pistes moeten bevatten voor de ontwikkeling van 
alternatieven voor het gebruik van neonicotinoïden.

Tot slot zal het meerjarenprogramma voor de monito-
ring van de bijensterfte in België, dat al loopt, voort ten 
uitvoer worden gelegd door het FAVV (“Healthy Bee”).

Tot slot brengt de minister in herinnering dat de 
uitdagingen op het vlak van voedselveiligheid en de 
gezondheid van plant en dier talrijk zijn. Deze uitdagin-
gen moeten worden aangegaan. Zonder dogmatisme. 
Zonder simplistische oplossingen. Zonder ideologie. 

connaissances scientifi ques. Il faut, en effet, y rester 
attentif.

Les maladies animales et végétales telles que la 
salmonellose ou la listériose représentent une menace 
pour la santé humaine mais aussi une menace pour des 
pans entiers de l’économie. La recherche scientifi que a 
donc un rôle essentiel à jouer. Depuis l’an dernier, les 
exemples concrets ne manquent pas. On pense bien 
entendu à la fraude au Fipronil de l’été 2017, à la récente 
résurgence (aujourd’hui éradiquée) de la maladie de 
Newcastle ou encore au foyer de peste porcine africaine 
dans le Sud-Luxembourg.

Mais il faut aussi rester attentif à d’autres maladies 
animales, comme par exemple les maladies porcines 
comme l’hépatite E, l’encéphalopathie japonaise ou 
encore l’IBR (rhinotrachéite Infectieuse bovine), une 
maladie virale qui s’attaque au système respiratoire des 
bovins et qui peut être mortelle.

Enfi n, il faudra également lutter contre la fi èvre catar-
rhale ovine (maladie de la langue bleue).

La recherche scientifi que a un rôle fondamental à 
jouer en la matière. Cette année, ce sont pas moins de 
4 700 000 euros qui ont été investis dans ce cadre et il 
faudra bien entendu continuer en ce sens.

Santé des abeilles

Le ministre entend aller plus loin en matière de détec-
tion des causes virales de la disparition des abeilles. 
Les dernières études à ce sujet montrent que des virus 
sont bien présents mais ne sont encore que très peu 
connus. A cet effet, le ministre soutiendra la recherche 
par des projets qui seront subsidiés tant pour cette fi n 
d’année 2018 qu’au cours de l’année 2019.

Une étude supplémentaire relative à l’impact des 
néonicotinoïdes sur les populations d’abeilles domes-
tiques sera par ailleurs lancée dans les prochaines 
semaines. Cette étude devra intégrer des pistes pour 
le développement de solutions de rechange à l’usage 
néonicotinoïdes.

Enfi n, le programme pluriannuel de surveillance de la 
mortalité des abeilles en Belgique, déjà en place, conti-
nuera à être mis en œuvre par l’AFSCA (“Healthy Bee”).

En conclusion, le ministre rappelle que les enjeux en 
matière de sécurité alimentaire et de santé animale et 
végétale ne manquent pas. Il convient de relever ces 
défi s. Sans dogmatisme. Sans solutions simplistes. 
Sans idéologie. Le consommateur exige une approche 
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De consument eist een pragmatische aanpak, een 
coherente visie die rekening houdt met de werkelijk-
heid. Hij verwacht ook krachtige maatregelen tegen 
ontoelaatbare praktijken of onverantwoordelijk gedrag.

Om deze uitdagingen het hoofd te bieden, moet het 
juiste evenwicht worden gevonden tussen respect voor 
het leefmilieu en economische leefbaarheid, terwijl de 
gezondheid van de consument de topprioriteit blijft.

II. — BESPREKING

A. Vragen en opmerkingen van de leden

Mevrouw Renate Hufkens (N-VA) onderstreept het 
belang van de voedselveiligheid. Dit vraagstuk raakt 
en beroert iedereen (producenten, landbouwers, tus-
senpersonen en consumenten), zoals duidelijk werd 
uit de recente crisissen in ons land. Voedselveiligheid 
is een gedeelde verantwoordelijkheid. De consumen-
ten moeten zich bewust worden van de gevolgen van 
hun gedrag: goedkope aankopen of overconsumptie 
hebben hun prijskaartje. De spreekster is blij met de 
wijze waarop de minister bij de recente Fipronil- en 
Vevibacrisis heeft gecommuniceerd: met de vereiste 
ernst maar tegelijk genuanceerd om onnodige paniek 
te voorkomen.

Mevrouw Hufkens verheugt zich over de landbouw-
maatregelen en de hervorming van het FAVV. Ze be-
klemtoont niettemin dat voedselveiligheid verder reikt 
dan deze thema’s. Welke steun krijgt de technologie, 
bijvoorbeeld? Ze geeft het voorbeeld van de blockchain-
technologie, die in het buitenland volop wordt toegepast.

De spreekster meent dat voedselveiligheid de ver-
antwoordelijkheid is van alle actoren, dus ook van de 
consument.

Mevrouw Hufkens vraagt wat de minister concreet zal 
doen tegen de voedselverspilling. Ze herinnert eraan dat 
haar fractie een ontwerpresolutie heeft ingediend met 
het verzoek om, in de strijd tegen de voedselverspil-
ling, de houdbaarheidsgegevens aan te passen (DOC 
54 3274/001).

De spreekster stelt vast dat de minister de nodige 
aandacht besteedt aan de gezondheid van de bijen en 
verheugt zich daarover. De nota vermeldt een studie 
over de gevolgen van de neonicotinoïden. Heeft de 
minister al een zicht op de eerste resultaten?

pragmatique, une vision cohérente qui tienne compte 
de la réalité. Il attend aussi des gestes forts face à 
des pratiques intolérables ou des comportements 
irresponsables.

Pour y répondre, il faudra veiller à trouver un juste 
équilibre entre respect de l’environnement et viabilité 
économique, tout en continuant à faire de la santé du 
consommateur notre priorité absolue.

II. — DISCUSSION

A. Questions et observations des membres

Mme Renate Hufkens (N-VA) souligne l’importance 
du thème de la sécurité alimentaire. Cette questions 
concerne et interpelle tout le monde, tant les pro-
ducteurs, les agriculteurs, les intermédiaires, que 
les consommateurs, comme les récentes crises que 
notre pays a rencontrées l’ont démontré. La sécurité 
alimentaire constitue une responsabilité partagée. Les 
consommateurs doivent être sensibilisés aux consé-
quences de leurs actes: les achats bon marché ou la 
surconsommation ont un prix. Revenant sur les récentes 
crises comme le Fipronil ou Veviba, l’oratrice salue la 
communication du ministre, à la fois sérieuse et modé-
rée afi n de ne pas susciter inutilement la panique.

Mme  Hufkens accueille positivement les mesures 
relatives à l’agriculture ainsi que la réforme de l’AFSCA. 
Elle souligne cependant que la sécurité alimentaire 
couvre un champ plus large que ces thèmes. Elle s’inter-
roge par exemple sur le soutien apporté à la technologie. 
Elle évoque par exemple la technologie des “chaînes 
de blocs” (blockchain), utilisée largement à l’étranger.

L’oratrice estime que la sécurité alimentaire relève 
de la responsabilité de l’ensemble des acteurs et donc 
également des consommateurs.

Mme Hufkens demande quelles mesures concrètes le 
ministre entend prendre pour lutter contre le gaspillage 
alimentaire. Elle rappelle que son groupe a déposé une 
proposition de résolution visant à revoir les indications 
de dates dans le cadre de la lutte contre le gaspillage 
alimentaire (DOC 54 3274/001).

L’oratrice constate que le ministre accorde toute 
l’attention nécessaire à la problématique de la santé 
des abeilles et s’en félicite. La note évoque une étude 
sur l’impact des néonicotinoïdes. Le ministre dispose-t-il 
déjà de premiers résultats?
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Mevrouw Hufkens treedt de minister bij in de strijd 
tegen overmatig antibioticagebruik. Zowel bij mensen als 
bij dieren dient overmatig gebruik te worden voorkomen.

De spreekster vraagt hoe de minister te strijd tegen 
fraude wil opvoeren. Welke instrumenten wil de minister 
aanwenden om de werking van het FAVV te verbeteren?

De heer Damien Thiéry (MR) juicht toe dat de mi-
nister meer dan 2 miljoen euro heeft uitgetrokken om 
de controles te versterken. Hij komt dus de na de zaak 
Veviba gedane beloften na.

Hij herinnert eraan dat uit de debatten destijds is 
gebleken dat de kleine producenten door het FAVV 
anders worden behandeld dan de grote bedrijven. De 
minister legt de lat hoog en neemt bovendien de nodige 
initiatieven voor administratieve vereenvoudiging; een 
goede zaak aldus de spreker.

De heer Thiéry waardeert de steun van 2,4  mil-
joen euro die verleend wordt aan projecten inzake 
diergezondheid.

Hij wijst op de voorbeeldige aanpak van de Afrikaanse 
varkenspest door de minister.

Hij onderstreept de maatregelen ter bescherming 
van de bijenpopulatie en stelt tot zijn tevredenheid vast 
dat die in overleg met de minister van Volksgezondheid 
werden genomen.

Hij is verheugd over de aanpak van de minister in de 
strijd tegen de pesticiden, die hij als revolutionair be-
stempelt. Bijna 44 % van de pesticiden mag niet meer 
worden verkocht aan de particuliere gebruiker, een 
uitzonderlijk breed verbod. Deze regering hakt knopen 
door, daar waar vroeger alleen geweifeld werd.

De heer Thiéry prijst zich gelukkig met de wijze 
waarop de minister de Fipronilcrisis het hoofd heeft 
geboden: Belgische eieren zijn nu de veiligste van heel 
Europa. De vooruitgang is opmerkelijk en mag worden 
onderstreept. Hetzelfde geldt voor het gebruik van 
antibiotica, dat met bijna 25 % is gedaald sinds 2011.

De spreker wijst erop dat de minister twee audits liet 
uitvoeren over de werking van het FAVV. Wanneer zijn 
de resultaten daarvan beschikbaar?

Mme Hufkens soutient l’approche du ministre dans 
la lutte contre l’utilisation abusive d’antibiotiques. Celle-
ci doit être combattue tant en ce qui concerne l’usage 
humain que l’usage vétérinaire des antibiotiques.

L’oratrice demande de quelle manière le ministre 
entend intensifi er la lutte contre la fraude. Quels ins-
truments le ministre compte-t-il mettre en place pour 
améliorer la fonction de l’AFSCA?

M. Damien Thiéry (MR) constate que le ministre a 
dégagé plus de 2 millions d’euros afi n de renforcer les 
contrôles, ce dont il se félicite. Il a ainsi tenu les pro-
messes faites suite à l’affaire Veviba.

Il rappelle qu’à l ’occasion des débats autour de 
cette affaire, les différences de traitements réservés 
par l’AFSCA aux petits producteurs d’une part et aux 
grandes entreprises d’autre part, avaient été mises 
en évidence. Le ministre redresse la barre, et prend 
en outre les initiatives nécessaires à la simplifi cation 
administrative, ce que l’orateur salue.

M. Thiéry accueille positivement le soutien aux projets 
en matière de santé animale et végétale, qui se chiffre 
à un montant de 2,4 millions d’euros.

Il rappelle la gestion exemplaire du ministre de la 
crise de la peste porcine africaine.

Il souligne les mesures prises en faveur de la pro-
tection des abeilles et note qu’elles ont été prises en 
concertation avec la ministre de la Santé publique, ce 
qui est très positif.

Il salue l ’approche que le ministre développe en 
matière de lutte contre les pesticides, qualifi ée de révo-
lutionnaire. Près de 44 % des pesticides seront désor-
mais interdits à la vente aux particuliers: l’ampleur de 
l’interdiction est exceptionnelle. Ce gouvernement a pris 
des décisions dans une matière qui n’avait jusqu’alors 
donné lieu qu’à des hésitations.

M. Thiéry se félicite de la gestion par le ministre de 
la crise du Fipronil: les œufs belges sont désormais 
les plus sûrs d’Europe. Les progrès réalisés sont donc 
remarquables et doivent être mis en évidence. Il en 
est de même en ce qui concerne l’usage des antibio-
tiques, puisque que ce dernier a diminué de près de 
25 % depuis 2011.

L’orateur rappelle que le ministre a demandé deux 
audits sur le fonctionnement de l’AFSCA. Quand les 
résultats seront-ils disponibles?
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De heer Thiéry gaat vervolgens in op een recent 
geval van salmonellosebesmetting in een bedrijf dat 
maaltijden leverde aan schoolkantines. Er werd de 
minister te verregaande maatregelen verweten, maar 
het FAVV heeft naderhand nog conformiteitsproblemen 
vastgesteld tijdens bijkomende controles in hetzelfde 
bedrijf. Hoe kijkt de minister terug op dit dossier?

Vervolgens gaat de spreker in op een ander dossier 
dat uitgebreid aan bod is gekomen in de media. Het 
FAVV heeft recent een school gesanctioneerd waar aan 
de leerlingen soep werd uitgedeeld die door de groot-
moeder van één van hen was bereid met groenten die 
de leerlingen in de tuin van de school hadden geteeld. 
Staat de minister achter die beslissing van het FAVV? 
Moet over de vigerende wetgeving niet beter worden 
gecommuniceerd aan de scholen?

Mevrouw Leen Dierick (CD&V) is tevreden dat de 
minister de aandacht heeft gevestigd op de kwestie 
van de hormoonverstoorders. Ze wijst erop dat de 
Senaat hierover recent een informatieverslag heeft 
gepubliceerd. Ons land moet voorrang blijven geven 
aan dit dossier en moet ook op internationaal vlak zijn 
pioniersrol in deze materie blijven vervullen.

De spreekster geeft aan tevreden te zijn dat men op 
sanitair vlak waakzaam blijft omtrent de schadelijke 
organismen die steeds vaker op ons grondgebied op-
duiken als gevolg van de internationale handel maar ook 
van de klimaatverandering. De minister heeft het over de 
nieuwe Europese verordening inzake de controle op de 
import van planten. Die verordening zou tegen eind 2019 
moeten worden geïmplementeerd. Wat zijn concreet de 
belangrijkste wijzigingen die daaruit voortvloeien? Zal de 
invoer van planten worden verboden? Zo ja, om welke 
planten zou het gaan?

De minister verwijst naar een studie van het Instituut 
voor Landbouw, Visserij- en Voedingsonderzoek die 
moet bepalen welke middelen nodig zijn om te strijden 
tegen Xylella fastidiosa, een bacterie die onder meer 
ziekten bij olijfbomen veroorzaakt. Wanneer zal die stu-
die voltooid zijn? Mevrouw Dierick wijst erop dat recent 
een tuincentrum met die ziekte werd geconfronteerd. 
Welke maatregelen heeft de minister genomen om 
de verspreiding van die ziekte een halt toe te roepen? 
Hoeveel bedrijven werden getroffen en zullen ze worden 
vergoed?

Wat het sanitair beleid inzake dieren betreft, verklaart 
de minister dat hij nauw blijft “samenwerken met de 
voedselveiligheidsagentschappen van talrijke landen 
om het sanitair statuut van bepaalde sectoren, zoals 
ons rund dat onder BSE-embargo staat in meerdere 

M.  Thiéry évoque ensuite une récente affaire de 
contamination à la salmonellose dans une entreprise qui 
approvisionnait des cantines scolaires. L’on a reproché 
au ministre des décisions trop radicales mais l’AFSCA 
a par la suite constaté d’autres problèmes de confor-
mité lors de contrôles complémentaires dans la même 
entreprise. Quel regard le ministre porte-t-il, après coup, 
sur ce dossier?

L’orateur commente ensuite un second dossier dont 
la presse a largement fait écho. L’AFSCA a récemment 
sanctionné une école qui distribuait aux enfants de la 
soupe préparée par la grand-mère d’un des élèves 
à partir des légumes cultivés par les élèves dans le 
potager de l’école. Le ministre soutient-il la décision de 
l’AFSCA? Une meilleure communication de la législation 
en vigueur envers les écoles n’est-elle pas nécessaire?

Mme Leen Dierick (CD&V) salue l’attention portée par 
le ministre à la problématique des perturbateurs endo-
criniens. Elle rappelle que le Senat a récemment publié 
un rapport d’information à cet égard. Notre pays doit 
continuer de donner priorité à ce dossier et à jouer son 
rôle de pionnier en la matière sur la scène internationale.

Elle se dite satisfaite du maintien d’une veille sanitaire 
à l’égard des organismes nocifs qui apparaissent de 
plus en plus sur notre territoire en raison du commerce 
international mais aussi des changements climatiques. 
Le ministre évoque le nouveau règlement européen 
sur le contrôle à l’importation des végétaux qui devra 
être implémenté d’ici la fi n de l’année 2019. Quelles 
sont concrètement les principales modifi cations qui 
découlent de cet instrument? L’importation de plantes 
sera-t-elle interdite et dans l ’affirmative, de quelles 
plantes?

Le ministre évoque une étude menée par l’Instituut 
voor Landbouw, Visserij-en Voedingonderzoek des-
tiné à déterminer des moyens de lutte contre la Xylella 
fastidiosa, une bactérie responsable notamment de 
maladies de l ’olivier. Quand cette étude sera-t-elle 
fi nalisée? Mme  Dierick rappelle que cette maladie a 
récemment touché une jardinerie. Quelles mesures le 
ministre a-t-il prises afi n d’enrayer la propagation de la 
maladie? Combien d’entreprises ont été touchées et 
seront-elles indemnisées?

En ce qui concerne la politique sanitaire des animaux, 
le ministre déclare qu’il continue “à travailler en étroite 
collaboration avec les agences de sécurité alimentaire 
de nombreux pays afi n de voir évoluer positivement le 
statut sanitaire de certaines fi lières telle que notre bœuf 
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landen, positief te laten evolueren.”. Mevrouw Dierick 
schaart zich achter dit beleid. Ze verwijst naar het re-
cente bezoek van de minister aan China en vraagt of 
het Chinese embargo op de Belgische export weldra 
zal kunnen worden opgeheven.

Het verbaast de spreekster dat de minister botulisme 
niet vermeldt als één van de ziekten bij dieren waar hij 
de aandacht op vestigt. Die ziekte, die ravages aanricht 
in de veeteelt, dreigt door de steeds warmere en dro-
gere zomers veel vaker voor te komen. Thans komen 
de getroffen veetelers voor geen enkele vergoeding 
in aanmerking. De spreekster roept de minister op dit 
probleem op te lossen.

Mevrouw Dierick is tevreden dat de minister twee 
doorlichtingen van het FAVV heeft aangevraagd en 
geeft aan dat ze de resultaten zorgvuldig zal bestuderen.

Ze merkt op dat de minister naar aanleiding van de 
Veviba-crisis bijkomende middelen voor het FAVV had 
aangekondigd, meer bepaald om de personeelsformatie 
uit te breiden en de controles op te voeren. Ze vraagt 
meer duidelijkheid over het aantal mensen dat in dienst 
werd genomen en het aantal bijkomende controles dat 
werd verricht.

Ten slotte vraagt de spreekster een stand van zaken 
van de crisis rond de Afrikaanse varkenspest.

De heer Daniel Senesael (PS) stelt vast dat de be-
leidsnota een aantal positieve wendingen bevat ten 
opzichte van die van vorig jaar.

Vooreerst vindt de minister opnieuw aansluiting bij 
een aantal belangrijke prioriteiten die stroken met de aan 
het FAVV toegewezen volksgezondheidsdoelstelling: de 
steun aan de kleine producenten en de versterking van 
de korte ketens, de strijd tegen voedselverspilling, de 
beperking van het gebruik van gewasbeschermingsmid-
delen. Vorig jaar legde de minister vooral de nadruk op 
de ontwikkeling van de export. Het waren weliswaar 
nuttige maatregelen, maar ze vielen veeleer onder de 
bevoegdheid van de gewesten. De spreker is tevreden 
dat dit niet het geval is voor de maatregelen die dit jaar 
worden aangekondigd.

De heer Senesael wijst op een andere positieve 
ontwikkeling. Hij brengt in herinnering dat verschillende 
fracties vorig jaar hadden gevraagd om een audit van 
het FAVV. De minister had aanvankelijk geweigerd, stel-
lende dat het FAVV al voldoende werd gecontroleerd 
door Vinçotte, de Europese Commissie, het Rekenhof 
en de bedrijfsrevisoren. Ingevolge de Veviba-crisis 
kwam er dan een ommezwaai bij de minister, wat de 
spreker verheugt. Kan de minister al enkele bevindingen 

sous embargo ESB dans plusieurs états.”. Mme Dierick 
soutient cette politique. Elle évoque la récente visite du 
ministre en Chine et demande si l’embargo chinois sur 
nos exportations pourra bientôt être levé.

L’oratrice s’étonne que le ministre ne mentionne pas 
le botulisme parmi les maladies animales qui retiennent 
son attention. La fréquence de cette maladie, qui fait des 
ravages dans les élevages bovins risque de s’accentuer 
en raison des étés de plus en plus chauds et secs. A 
l’heure actuelle, les éleveurs touchés ne peuvent pré-
tendre à aucune indemnisation. L’oratrice appelle le 
ministre à résoudre ce problème.

Mme Dierick se félicite de la demande du ministre 
de deux audits de l’AFSCA et annonce qu’elle étudiera 
attentivement les résultats.

Elle note que le ministre avait annoncé des moyens 
supplémentaires pour l’AFSCA à la suite de la crise 
Veviba, en vue notamment de renforcer le cadre du per-
sonnel et les contrôles. Elle demande des précisions sur 
le nombre de personnes engagées ainsi que le nombre 
de contrôles supplémentaires qui ont pu être menés.

Enfi n, elle demande un état des lieux de la crise de 
la peste porcine africaine.

M. Daniel Senesael (PS) constate plusieurs infl exions 
positives de la note, par rapport à celle de l ’année 
dernière.

Premièrement, le ministre en revient à des priorités 
importantes et qui cadrent bien avec l’objectif de santé 
publique octroyé à l’AFSCA: le soutien aux petits pro-
ducteurs et le renforcement des circuits courts, la lutte 
contre le gaspillage alimentaire,  la réduction de l’usage 
des produits phytopharmaceutiques. L’année dernière, 
le ministre mettait surtout l’accent sur le développement 
des exportations. S’il s’agissait de mesures utiles, elles 
relevaient davantage des compétences des régions. 
L’orateur se félicite que ce ne soit plus le cas cette 
année.

M. Senesael souligne une autre évolution positive. Il 
rappelle que plusieurs groupes avaient l’année dernière 
réclamé la mise en place d’un audit de l’AFSCA. Le mi-
nistre avait dans un premier temps refusé, arguant que 
l’AFSCA était déjà suffisamment auditée par Vinçotte, 
la Commission européenne, la Cour des comptes, les 
réviseurs d’entreprise. A la suite de la crise Veviba, le 
ministre a changé son fusil d’épaule, ce dont l’orateur 
se félicite. Le ministre peut-il déjà faire part de certaines 
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meedelen? De heer Senesael merkt op dat de minister 
bijvoorbeeld aangeeft de bestrijding van voedselfraude 
opnieuw in het Nationale Veiligheidsplan te willen op-
nemen: dat is beslist een les die men moet trekken uit 
de voorbije crisissen.

Wat de begroting betreft, stelt de spreker vast dat de 
federale dotatie aan het FAVV stijgt in vergelijking met de 
voorgaande jaren, maar dat ze 11,5 miljoen euro onder 
het niveau van 2014 blijft; dat is ongeveer 10 % minder. 
Parallel hiermee geeft het Rekenhof in zijn commentaren 
en opmerkingen aan dat het FAVV ingevolge de Brexit 
60 extra werknemers in dienst zal moeten nemen en 
opleiden tegen 29 maart 2019 om de invoer en uitvoer 
te controleren, met bijkomende aanwervingskosten die 
worden geraamd op 5,5 miljoen euro. Waarom werd 
deze uitgave niet in de begroting ingeschreven? Wat 
wordt de opdracht van die 60 werknemers?

De heer Senesael merkt op dat de minister voor 2019 
een budget van 16 miljoen euro heeft opgenomen in 
de rubriek “compensatie van verliezen van bedrijven 
getroffen door de Fipronilcrisis”; dat bedrag is vrijwel 
identiek aan dat van 2018 (15  miljoen euro). In de 
rubriek “compensatie van verliezen van zelfstandigen 
en gezinnen getroffen door de Fipronilcrisis” stelt men 
echter een daling vast: het budget dat voor 2019 wordt 
ingeschreven bedraagt 500 000 euro, terwijl het in 2018 
15 miljoen bedroeg. Hoe verantwoordt de minister deze 
verschillende behandeling tussen de ondernemingen en 
de zelfstandigen? Is er een verband met de aangekon-
digde wijziging van de wet van 21 november 2017 betref-
fende compensaties ten gunste van bedrijven getroffen 
door de fi pronilcrisis? Op welke manier garandeert deze 
maatregel de kleine producenten bescherming?

De spreker komt terug op de crisis van de Afrikaanse 
varkenspest en brengt in herinnering dat het hoogte-
punt van de epidemie nog niet is bereikt. Een nieuwe 
waakzaamheidszone werd afgebakend. De prijs van 
het varkensvlees is gezakt van 1,15 euro naar 0,86 euro 
per kilo. De vrijstellingen van sociale bijdragen zullen 
niet worden toegekend vóór 1  januari  2019, door de 
hervorming van het systeem van de vrijstellingen. Hoe 
evalueert de minister de economische en gezondheids-
situatie van de varkenssector?

Met betrekking tot de versterkte controles in de vlees-
sector wijzen de cijfers van de minister op een afname 
van de gevallen waarin de voorschriften niet worden 
nageleefd, al blijft dat aantal heel hoog. 

Parallel hiermee heeft een onderzoek van de 
Federatie van het Belgische Vlees uitgewezen dat één 
derde van het rundvlees met het Belbeef-label dat in 

conclusions? M. Senesael note que le ministre indique 
par exemple vouloir réintégrer la lutte contre la fraude 
alimentaire dans le Plan National de Sécurité: il s’agit 
bien là d’une conclusion à tirer des crises passées.

Concernant le budget, l ’orateur constate que la 
dotation fédérale à l’AFSCA augmente par rapport aux 
années précédentes, mais qu’elle reste de 11,5 millions 
inférieure à son niveau de 2014, soit environ 10 % en 
moins . Parallèlement, la Cour des comptes indique, 
dans ses commentaires et observations, qu’à la suite 
du Brexit, l ’AFSCA devra recruter et former, pour le 
29 mars 2019, 60 collaborateurs supplémentaires en vue 
du contrôle des importations et des exportations, pour 
un coût de recrutement estimé à 5,5 millions d’euros. 
Pour quelle raison cette dépense n’a-t-elle pas été 
inscrite dans le budget? Quelle sera la mission de ces 
60 collaborateurs?

M. Senesael note que le ministre a inscrit un budget 
de 16 millions en 2019 pour la rubrique “indemnisations 
pour des pertes, des entreprises touchées par la crise du 
Fipronil”, soit un montant quasi identique à celui de 2018 
(15 millions). Par contre, dans la rubrique “indemnisa-
tions pour des pertes des indépendants et ménages tou-
chés par la crise du Fipronil”, on constate une diminution: 
le budget inscrit en 2019 est de 500 000 euros alors qu’il 
était 15 millions en 2018. Comment le ministre justifi e-t-il 
cette différence de traitement entre les entreprises et 
les indépendants? Y a-t-il un lien avec la modifi cation 
annoncée de la loi du 21 novembre 2017 relative à des 
compensations en faveur des entreprises touchées par 
la crise du Fipronil? En quoi cette mesure garantit-elle 
une protection aux petits producteurs?

L’orateur revient sur la crise de la peste porcine 
africaine, et rappelle que le pic de l’épidémie n’est pas 
encore atteint. Une nouvelle zone de vigilance a été 
fi xée. Le prix de la viande de porc a quant à lui chuté 
de 1,15 euros à 0,86 euros le kilo. Les dispenses de 
cotisations sociales ne seront pas accordées avant le 
1er janvier 2019, en raison de la réforme du système des 
dispenses. Comment le ministre évalue-t-il la situation 
économique et sanitaire du secteur porcin?

En ce qui concerne le renforcement des contrôles 
dans le secteur de la viande, les chiffres avancés par 
le ministre montrent une diminution des situations de 
non-conformité, tout en restant fort élevés.

Parallèlement, une enquête de la Fédération belge 
de la viande a montré qu’un tiers de la viande de bœuf 
qui affiche le label Belbeef et qui se trouve dans nos 



173294/032DOC 54 

C H A M B R E   6 e  S E S S I O N  D E  L A  5 4 e  L É G I S L A T U R EK A M E R    6 e   Z I T T I N G  V A N  D E  5 4 e  Z I T T I N G S P E R I O D E 2018 2019

de rekken van de supermarkten ligt, niet kan worden 
getraceerd. De cijfers die in dat verband openbaar 
werden gemaakt, duiden erop dat in heel veel geval-
len de voorschriften niet worden nageleefd: 23 % in 
de slachthuizen, 38 % in de snijateliers en 54 % in de 
ontdooicellen. 

Bevestigt de minister deze cijfers? Vormen die ge-
vallen een gevaar voor de consumenten? Wat is de 
minister van plan om dat aantal in de toekomst nog te 
doen dalen?

De spreker komt vervolgens terug op de ziekte van 
Newcastle. Hoewel deze vogelziekte al 20 jaar niet meer 
in België voorkwam, werden dit jaar verschillende ziek-
tehaarden ontdekt. De minister heeft noodmaatregelen 
genomen en een verbod uitgevaardigd op de verkoop 
aan en door amateurhouders. Een afwijking is mogelijk, 
maar het gaat om een heel omslachtige procedure. 
Concreet kunnen particulieren of kleine bedrijven die 
kleine hoeveelheden pluimvee houden – minder dan 
honderd kippen per jaar – niet aan alle voorwaarden 
voldoen en kunnen zij hun productie dus niet langer 
verkopen. In het Waals Gewest hadden bepaalde lokale 
bedrijfjes zich gespecialiseerd door als tussenpersoon 
op te treden tussen die kleine privéhouders en de markt. 
Dat is met name het geval in Theux, waar een dieren-
winkel neerhofdieren koopt en verkoopt. Particulieren 
vertegenwoordigen ongeveer 80 % van het klanten-
bestand. Dat is ook een vorm van buurtlandbouw, die 
lokale uitwisselingen stimuleert. Is de minister zich 
bewust van de dreiging die de noodmaatregelen tegen 
de ziekte van Newcastle vormen voor de bestendiging 
van bepaalde lokale bedrijfjes? Zijn er compenserende 
maatregelen en vrijstellingen van sociale bijdragen 
gepland? Welke hulp kan de Staat bieden om de be-
stendiging van die bedrijfjes te verzekeren? Wanneer, 
tot slot, een ziektehaard wordt gedetecteerd, vereist het 
FAVV de euthanasie en de vernietiging van de besmette 
dieren. Mensen zijn echter niet vatbaar voor de ziekte en 
de consumptie van eieren en het vlees van dat gevogelte 
vormt geen risico. Waarom staat men dan het slachten 
en het verbruik door de eigenaar niet toe?

De minister bevestigt dat de bescherming van de 
bijengezondheid een prioriteit blijft. De imkers hebben 
echter aangegeven ontgoocheld te zijn in het standpunt 
dat België in dit debat op het Europese forum heeft ver-
dedigd. De heer Senesael herinnert eraan dat België 
bij de Europese Unie om een afwijking heeft verzocht 
om die producten langer te mogen gebruiken. Onlangs 
heeft het magazine Moustique een dossier uitgebracht 
over de lobbygroepen, waarin de onpartijdigheid van het 
wetenschappelijk advies waarop de minister zijn beslis-
sing heeft gebaseerd, ter discussie wordt gesteld. De 

supermarchés n’est pas tracée. Les chiffres rendus 
publics dans ce cadre montrent des proportions de non-
conformité très importantes: 23 % dans les abattoirs, 
38 % dans les ateliers de découpe et 54 % dans les 
chambres de décongélation.

Le ministre confi rme-t-il ces chiffres? Ces non-confor-
mités représentent-elle un danger pour les consomma-
teurs? Que compte faire le ministre pour réduire encore 
la proportion de non-conformité à l’avenir?

L’orateur revient ensuite sur la maladie de Newcastle. 
Alors que cette maladie aviaire n’avait plus été détec-
tée en Belgique depuis 20  ans, plusieurs foyers ont 
été découverts cette année. Le ministre a pris des 
mesures d’urgence en interdisant notamment la com-
mercialisation vers et par des détenteurs amateurs. Une 
dérogation est possible mais il s’agit d’une procédure 
très lourde. Concrètement, les particuliers ou les petites 
exploitations qui élevaient de la volaille en petite quantité 
– moins d’une centaine de poules par an – ne peuvent 
répondre à l’ensemble des conditions et ne peuvent 
donc plus vendre leur production. En Région wallonne, 
certaines exploitations de proximité s’étaient spéciali-
sées en jouant le rôle d’intermédiaires entre ces petits 
éleveurs privés et le marché. C’est notamment le cas à 
Theux, où une animalerie fait de l’achat et de la vente 
d’animaux de basse-cour. Les particuliers représentent 
environ 80 % de la clientèle. Il s’agit aussi d’une forme 
d’agriculture de proximité, qui valorise les échanges 
locaux. Le ministre est-il conscient de la menace que 
les mesures d’urgence contre la maladie de Newcastle 
constituent pour la pérennité de certaines exploitations 
locales? Des mesures d’indemnisation et d’exemption 
de charges sociales sont-elles prévues? Quelle aide 
l’État peut-il apporter pour assurer la pérennité des 
exploitations? Enfi n, quand un foyer de maladie est 
détecté, l’AFSCA exige l’euthanasie et la destruction 
des animaux contaminés. Or l’homme n’est pas sen-
sible à la maladie et la consommation d’œufs et de 
viande de volaille ne présente pas de risque, pourquoi 
dès lors ne pas permettre l’abattage et la consommation 
par le propriétaire?

Le ministre affirme que la protection de la santé des 
abeilles demeure une priorité. Les apiculteurs ont ce-
pendant exprimé leur déception quant à la position prise 
par la Belgique dans ce débat sur la scène européenne. 
M. Senesael rappelle que la Belgique a demandé une 
dérogation auprès de l’Union pour prolonger l’utilisation 
de ces produits. Récemment, le magazine Moustique a 
réalisé un dossier sur les lobbys, qui questionne l’impar-
tialité de l’avis scientifi que ayant servi de fondement à 
la décision du ministre. L’auteur de cet avis est en effet 
également président du comité scientifi que d’Arvalis, un 
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auteur van dat advies is immers eveneens voorzitter van 
het wetenschappelijk comité van Arvalis, een landbouw-
belangenvereniging die in het transparantieregister van 
het Europees Parlement voorkomt. Wat is de reactie van 
de minister daarop? Hoe lang zal de afwijkingsmaatregel 
van kracht blijven?

Aangaande de strijd tegen antibioticaresistentie heeft 
de OESO onlangs een alarmerend rapport bekendge-
maakt waarin het stelt dat in Europa, Noord-Amerika 
en Australië bijna 2,4 miljoen mensen kunnen sterven 
als de inspanningen om antibioticaresistentie ongedaan 
te maken niet worden verdubbeld. Het rapport maakt 
duidelijk dat de verspreiding van superbacteriën een 
ingrijpende impact zal hebben op de gezondheidsbud-
getten; naar schatting gaat het om 3,5 miljard euro per 
jaar voor de 33 OESO-landen. Voor de OESO creëert 
elke geïnvesteerde euro een besparing van ongeveer 
anderhalve euro. Het rapport legt de nadruk op de inter-
venties bij de menselijke bevolking, maar het is duidelijk 
dat ook méér moet worden gedaan inzake diergezond-
heid. Hoe wil de minister het gebruik van antibiotica in 
de veeteelt verder terugdringen?

De heer Dirk Janssens (Open Vld) stelt vast dat 
de recente crises die België heeft doorgemaakt, de 
perceptie inzake voedselveiligheid enigszins hebben 
vertekend. De Belgische voedingsmiddelen blijven de 
veiligste ter wereld. De eerste doelstelling moet dan ook 
zijn dat zo te houden.

De heer Janssens is van mening dat het de be-
leidsnota aan een Europese dimensie ontbreekt. De 
Europese Unie stelt een hervorming van de regelgeving 
inzake veiligheid van de voedselketen in uitzicht. Wat is 
momenteel de stand van zaken? Welke aandachtspun-
ten zal België in dit debat naar voren schuiven?

De spreker vraagt hoe ver het nu staat met het beheer 
van de Afrikaanse-varkenspestcrisis. Op welke manier 
worden de betrokken ondernemingen, waaronder ook 
de slachthuizen en de gespecialiseerde vervoerbedrij-
ven, gesteund? Kennelijk werd onlangs een varkens-
pesthaard ontdekt in China. Hoe is de situatie in dat 
land? In welke mate voert België varkensvlees uit naar 
dat land?

De minister somt in zijn beleidsnota een reeks maat-
regelen op ten gunste van de kleine producenten. Vorig 
jaar kondigde de minister aan dat hij de steuncel voor 
de kleine producenten wilde versterken. Hoe ver staat 
het daar nu mee? Hoe staat die cel er intussen voor qua 
personele en fi nanciële middelen?

De minister geeft aan dat hij België een voortrekkersrol 
wil laten spelen in de strijd tegen de voedselverspilling. 

groupe d’intérêts agricoles inscrit au registre de trans-
parence du Parlement européen. Quelle est la réaction 
du ministre à cet égard? Combien de temps la mesure 
de dérogation restera-t-elle en place?

Concernant la lutte contre la résistance aux antibio-
tiques, l’OCDE a récemment publié un rapport alarmant, 
estimant que près de 2,4 millions de personnes pour-
raient mourir en Europe, en Amérique du Nord et en 
Australie si l’on ne redouble pas d’efforts pour enrayer 
l’antibiorésistance. Le rapport montre que la proliféra-
tion des superbactéries aura un impact important sur 
les budgets de santé, estimé à 3,5 milliards annuels 
pour les 33  pays de l’OCDE. Pour l’OCDE, chaque 
euro investi génère une économie d’environ 1,5 euros. 
Le rapport met l’accent sur les interventions dans la 
population humaine, mais il est clair qu’il faut aussi 
aller plus loin en santé animale. Comment le ministre 
compte-t-il réduire davantage l’utilisation d’antibiotiques 
dans les élevages?

M. Dirk Janssens (Open Vld) constate que les ré-
centes crises que notre pays a rencontrées ont quelque 
peu faussé notre perception en matière de sécurité 
alimentaire. Notre alimentation reste la plus sûre au 
monde. L’objectif premier doit donc être de maintenir 
cet état de fait.

M.  Janssens estime que la note manque d’une 
dimension européenne. L’Union européenne annonce 
une réforme de la réglementation en matière de sécurité 
de la chaîne alimentaire. Quel est l’état des lieux? Quels 
sont les points d’attention que la Belgique mettra en 
avant dans ce débat?

L’orateur s’informe de l’état des lieux de la gestion de 
la crise de la peste porcine africaine. De quelle manière 
les entreprises concernées, en ce compris les abattoirs 
et les entreprises de transport spécialisées, sont-elles 
soutenues? Il semble qu’un foyer de peste porcine se 
soit récemment déclaré en Chine. Quelle est la situation 
dans ce pays? Quel est l’état des lieux de nos exporta-
tions de viande porcine vers ce pays?

Le ministre énumère dans sa note une série de 
mesure en faveur des petits producteurs. L’année der-
nière, le ministre annonçait vouloir renforcer la cellule 
d’aide aux petits producteurs. Quel est l’état des lieux? 
Comment évoluent les effectifs et moyens fi nanciers de 
cette cellule?

Le ministre annonce sa volonté de donner à la 
Belgique un rôle pionnier dans la lutte contre le 
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België staat niet altijd goed gerangschikt in de interna-
tionale klassementen, maar blijkbaar wordt het begrip 
“voedselverspilling” uiteenlopend gedefi nieerd. De spre-
ker vraagt de minister te pleiten voor een uniformering 
van dat begrip.

De heer Janssens juicht de beleidsmaatregelen in-
zake de bescherming van de bijen toe en herinnert eraan 
dat zijn fractie een van de eerste was om dit vraagstuk 
aan te kaarten in het Parlement. De strijd tegen de 
varroamijt is een van de grootste uitdagingen op het 
federale niveau. Beschikt de minister over informatie 
over de evolutie van varroase? Hij vraagt de minister 
nauwer samen te werken met de andere beleidsniveaus 
om te komen tot een alomvattende strategie inzake 
bijengezondheid en de aanwezigheid van die insecten 
in België te versterken. Hoe zit het met de hommels?

De heer Janssens herinnert eraan dat onlangs in een 
pluimveebedrijf met BIO-keurmerk een besmetting met 
pcb werd vastgesteld. Hoe ernstig is de situatie? Hoe 
beheert het FAVV dit dossier? Is het incident beperkt 
tot één bedrijf?

Tot slot merkt de heer Janssens op dat blauwtong 
niet langer wordt vermeld in deze beleidsnota, terwijl dat 
vorige jaar nog wel het geval was. Wat zijn de resultaten 
van de maatregelen die vorige winter werden genomen 
en welke maatregelen zullen dit jaar worden genomen?

De heer Michel de Lamotte (cdH) stelt een paar vra-
gen over het FAVV en vooral over de begeleidingscel 
voor de kleine producenten. In tegenstelling tot wat de 
minister in 2017 aankondigde, moet worden vastgesteld 
dat de begeleidingscel niet werd versterkt en nog steeds 
slechts 5 mensen telt. De heer de Lamotte is van oordeel 
dat het gepast is deze cel verder uit te bouwen, in het 
licht van de ontwikkeling van de lokale economie en 
de korte ketens. Aanzienlijke inspanningen zijn vereist.

De spreker haalt vervolgens de daling aan van het 
aantal gevallen waarin de voorschriften niet worden 
nageleefd in de vleessector, waarschijnlijk het gevolg 
van de zaak-Veviba. Hij zou willen weten hoe het aan-
tal steekproeven evolueerde, of de toename van deze 
controles werd aangekondigd en hoeveel tijd verstrijkt 
tussen twee controlegolven.

Inzake het beheer van de Afrikaanse varkenspest 
heeft de minister aangekondigd dat de varkensprodu-
centen die preventieve slachtingen moesten uitvoeren, 
werden gecompenseerd door het sanitair fonds. Dat 
verheugt de heer de Lamotte. Hij zou niettemin willen 
weten of de minister contact heeft opgenomen met de 

gaspillage alimentaire. Notre pays ne se positionne pas 
toujours bien dans les classements internationaux, mais 
il apparaît que la défi nition donnée à la notion de gas-
pillage alimentaire varie fort. L’orateur invite le ministre 
à plaider pour une uniformisation de cette notion.

M. Janssens salue la politique menée en faveur de 
la protection des abeilles et rappelle que son groupe a 
été parmi les premiers à agir au Parlement dans cette 
matière. La lutte contre la varroa constitue l’un des plus 
grands défi s à mener au niveau fédéral. Le ministre dis-
pose-t-il d’informations concernant l’évolution de cette 
maladie? Il invite le ministre a intensifi er la collaboration 
avec les autres niveaux de pouvoir afi n de mettre en 
place une stratégie globale pour la santé des abeilles 
et de renforcer la présence de ces insectes dans notre 
pays. Qu’en est-il des bourdons?

M.  Janssens rappelle que récemment une conta-
mination au PCB a été constatée dans un élevage 
de volailles labellisé BIO. Quelle est la gravité de la 
situation? Comment l ’AFSCA gère-t-elle le dossier? 
L’incident est-il limité à une seule entreprise?

Enfi n, M. Janssens relève que la note n’évoque plus 
la lutte contre la maladie de la langue bleue, contrai-
rement à l’année dernière. Quels ont été les résultats 
des actions menées l’hiver dernier et quelles sont celles 
mises en place pour cette année?

M. Michel de Lamotte (cdH) pose quelques questions 
sur l’AFSCA et en particulier sur la cellule des petits 
producteurs. Contrairement à ce qu’avait annoncé le 
ministre en 2017, force est de constater que la cellule 
n’a pas été renforcée et qu’elle ne compte toujours 
que 5 personnes. M. de Lamotte est d’avis que face 
au développement de l’économie locale et des circuits 
courts, il convient de développer cette cellule. Des 
efforts substantiels s’imposent.

L’intervenant relève ensuite la diminution des cas 
de non-conformité dans le secteur de la viande, due 
probablement à l’effet de l’affaire Veviba. Il souhaiterait 
savoir comment a évolué la taille de l’échantillonnage, si 
le renforcement de ces contrôles a été annoncé et quel 
délai s’écoule entre deux vagues de contrôle?

En ce concerne la gestion de la peste porcine afri-
caine, le ministre a annoncé que les producteurs de 
porcs qui ont dû procéder à des abattages préventifs ont 
été indemnisés par le fond sanitaire. M. de Lamotte s’en 
réjouit. Il souhaiterait néanmoins savoir si le ministre a 
pris contact avec les autorités compétentes en ce qui 
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bevoegde autoriteiten inzake de economische werkloos-
heid van de werknemers van deze bedrijven.

Vervolgens verwijst de spreker naar de recente 
persartikels over het ingrijpen van het FAVV in de ge-
meenteschool van Clavier in de provincie Luik, waar 
de soep die de leerlingen voorgeschoteld kregen werd 
bereid door de moeder van een lerares, met verse 
groenten uit de pedagogische tuin van de school. De 
heer de Lamotte is van oordeel dat het FAVV, hoewel het 
instaat voor de voedselveiligheid, deze keer nogal ver is 
gegaan en te brutaal tussenbeide is gekomen door het 
onderwijsproject van de school in gevaar te brengen. 
Het FAVV heeft met deze aanpak zijn pijlen op het ver-
keerde doel gericht. Zou het niet relevanter zijn, mocht 
het advies geven in plaats van een straffende houding 
aan te nemen? Zou het niet wenselijk zijn, mocht het 
een gids met goede praktijken uitgeven?

Inzake pesticiden, gewasbeschermingsmiddelen en 
neonicotinoïden erkent de heer de Lamotte dat aanzien-
lijke vooruitgang werd geboekt.

Mevrouw Sarah Schlitz (Ecolo-Groen) merkt op 
dat de controles in de vleessector zijn toegenomen en 
dat het budget van het FAVV is opgetrokken met één 
procent ten opzichte van 2017, wat correct lijkt. In 2015, 
2016 en 2017 moest het FAVV echter een besparing van 
20 % op zijn totale budget verwezenlijken. Daarnaast 
is het personeelsbestand van het FAVV voor controles 
op het terrein al meerdere jaren slechts voor 80 % in-
gevuld. Kan de minister daaromtrent verduidelijkingen 
verschaffen?

Mevrouw Schlitz verwijst vervolgens naar een ver-
slag van de Federatie van het Belgische Vlees (Febev), 
waaruit blijkt dat één derde van het rundvlees dat 
wordt verkocht in de supermarkten niet traceerbaar is. 
Traceerbaarheid is echter een wettelijke verplichting. 
Het FAVV is duidelijk op de hoogte van dit probleem, 
aangezien eigen controles deze trend bevestigen. 23 
% van de negatieve controles door het FAVV betreffen 
immers de etikettering en de traceerbaarheid. Mevrouw 
Schlitz stelt daarom de volgende vragen:

— Van wanneer dateren de tests van het FAVV die 
op dit probleem wezen?

— Waarom werd niet eerder ingegrepen?

— Welke maatregelen werden genomen toen dit 
nieuwe gezondheidsschandaal aan het licht kwam?

— Zal er een omvangrijkere test plaatsvinden?

concerne le chômage économique des salariés de ces 
entreprises.

L’intervenant se réfère ensuite aux articles de presse 
récents sur l’intervention de l’AFSCA à l’école com-
munale de Clavier en province de Liège où la soupe 
servie aux élèves était préparée par la maman d’une 
institutrice avec les légumes frais cultivés dans le jardin 
pédagogique de l’école. M. de Lamotte est d’avis que 
l’Afsca, bien que garante de la sécurité alimentaire, a 
cette fois été un peu loin et est intervenue de manière 
trop brutale en mettant en péril le projet pédagogique 
de l’école. L’Afsca s’est trompée de cible dans cette 
démarche. Ne serait-il pas plus pertinent qu’elle pro-
digue des conseils plutôt que d’adopter une attitude 
punitive. Ne conviendrait-il pas qu’elle édite un guide 
des bonnes pratiques?

En ce concerne les pesticides, les produits phyto-
pharmaceutiques et les néonicotinoïdes, M. de Lamotte 
reconnaît que des progrès signifi catifs ont été réalisés.

Mme  Sarah Schlitz (Ecolo-Groen) relève que les 
contrôles ont été renforcés dans le secteur de la viande 
et que le budget de l’Afsca a été augmenté d’un pour-
cent par rapport à 2017, ce qui paraît correct. Or, en 
2015, 2016 et 2017, l’Afsca a dû réaliser une économie 
de 20 % de son budget total. En outre, le cadre des 
effectifs de l’Afsca affectés au contrôle sur le terrain 
n’est rempli qu’à 80 % et ce depuis plusieurs années. 
Le ministre peut-il fournir des précisions à cet égard?

Mme  Schlitz se réfère ensuite à un rapport de la 
Fédération belge de la viande (Febev) qui a révélé qu’un 
tiers de la viande bovine vendue dans les supermarchés 
n’était pas traçable. Or, la traçabilité est une obligation 
légale. Ce problème est manifestement connu de l’Afsca 
étant donné que ses propres contrôles confi rment cette 
tendance. En effet, 23 % des contrôles négatifs de l’Afs-
ca concernent l’étiquetage et la traçabilité. Mme Schlitz 
pose à ce sujet les questions suivantes:

— A quand remontent les tests de l’Afsca qui mettent 
ce problème en lumière?

 
— Pour quelles raisons rien n’a été fait auparavant?

— Quelles mesures ont été mises en place à l’an-
nonce de ce nouveau scandale sanitaire?

—Un test de plus grande ampleur va-t-il être réalisé?
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— Welke vervolging zal worden ingesteld als de 
fraude is bewezen?

Mevrouw Schlitz merkt in de beleidsnota drie kracht-
lijnen op die de kleine producenten moeten steunen. 
Ten eerste overweegt de minister steunmaatregelen 
voor aankoopgroeperingen. Aangezien die al sinds 2016 
zijn vrijgesteld van registratie, wenst de spreekster te 
vernemen welke nieuwe maatregelen men hier beoogt.

Ten tweede zullen de kleine producenten worden 
begeleid door de gelijknamige cel van het FAVV. Deze 
cel is echter vorig jaar slechts twee keer samengekomen 
en de doelgroepen zijn er karig in vertegenwoordigd. 
Mevrouw Schlitz betwijfelt derhalve de doeltreffendheid 
van de door minister aangekondigde versterkingen.

Ten derde is de minister tevreden over het bedrag 
van de vergoedingen ter dekking van de verliezen die 
de kleine producenten als gevolg van de Afrikaanse 
varkenspest hebben geleden. In werkelijkheid blijken die 
vergoedingen echter niet te volstaan om de landbouwers 
schadeloos te stellen. Het valt te betreuren dat geen 
andere maatregelen worden genomen, meer bepaald 
als compensatie voor het verlies aan expertise en voor 
het verlies van genetisch erfgoed ten gevolge van het 
slachten van vierduizend varkens.

Wat meer bepaald de Afrikaanse varkenspest betreft, 
stelt mevrouw Schlitz nog de volgende vragen:

– op basis van welke wetenschappelijke argumenten 
werd de beslissing genomen om alle varkens in de 
schutkring op zo’n korte termijn te slachten?

– welke experts werden geraadpleegd en naar welke 
referentieonderzoeken werd verwezen?

– was een dergelijke noodgreep noodzakelijk en in 
verhouding tot de risico’s?

– had een raadpleging van de eerste betrokkenen 
niet volstaan om te komen tot andere, gematigde oplos-
singen, die sporen met de realiteit in het veld?

– hoe en door wie zijn de veetelers in kennis gesteld 
van de beslissingen van de autoriteiten, van de gevol-
gen ervan, alsook van de termijnen en mogelijkheden 
waarover zij beschikten om hun productie van de hand 
te doen?

– welke maatregelen is de minister van plan te nemen, 
mochten in de toekomst ook andere zones besmet ra-
ken? Welke lessen trekt hij uit wat in Virton is gebeurd?

— Quelles poursuites vont être engagées si la fraude 
est avérée?

Mme Schlitz relève dans la note de politique trois 
axes de soutien aux petits producteurs. Premièrement, 
le ministre envisage des mesures de soutien aux 
Groupes d’Achats collectifs (GAC). Ces derniers étant 
déjà exemptés d’enregistrement depuis 2016, quelles 
nouvelles mesures vise-t-on ici?

Deuxièmement, les petits producteurs seront accom-
pagnés par la cellule éponyme de l’Afsca. Or, cette 
cellule ne s’est réunie que deux fois l’année dernière et 
les groupes-cibles y sont peu représentés. Mme Schlitz 
doute dès lors de l’efficacité du renforcement annoncé 
par le ministre.

Troisièmement, le ministre se réjouit du montant des 
indemnisations en corrélation avec les pertes subies 
par les petits producteurs en raison de la peste porcine 
africaine. Or, on constate sur le terrain que les fonds 
ne suffisent pas à indemniser les agriculteurs. Il est 
regrettable que d’autres mesures ne soient pas prévues 
notamment pour compenser la perte de savoir-faire et 
la perte du patrimoine génétique à la suite de l’abattage 
des 4 000 porcs.

En ce qui concerne plus particulièrement la crise de 
la peste porcine africaine, Mme Schlitz encore pose les 
questions suivantes:

– Quels sont les arguments scientifi ques qui ont 
justifi é la décision d’abattre tous les porcs dans zone 
circonscrite dans un délai aussi court?

– quels experts ont été consultés et quelles études 
de référence ont été mobilisées?

– une telle urgence était-elle nécessaire et propor-
tionnée aux risques?

– Une consultation des premiers concernés n’aurait-
elle pas pu permettre de trouver d’autres solutions, me-
surées et cohérentes par rapport à la réalité de terrain?

– Comment et par qui les éleveurs ont-ils été informés 
des décisions prises par les autorités, de leur implication 
ainsi que des délais et des possibilités dont ils dispo-
saient pour écouler leur production?

– Quelles mesures le ministre compte-t-il mettre en 
place à l’avenir si d’autres zones étaient concernées? 
Quelles leçons tire-t-il de ce qui s’est passé à Virton?
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– welke mogelijkheden worden overwogen om een 
eventueel omvangrijk vleesvolume te slijten?

Voor het overige vermeldt de beleidsnota nog enkele 
kleine maatregelen ten gunste van de kleine producen-
ten. Mevrouw Schlitz acht die maatregelen hoegenaamd 
niet toereikend om de uitdagingen van de sector op te 
vangen. Zij herinnert eraan dat België tussen 1987 en 
2017 68 % van haar landbouwbedrijven heeft verloren. 
Dat gebeurde in die periode even snel in Vlaanderen 
als in Wallonië. De gemiddelde oppervlakte per land-
bouwbedrijf is verdrievoudigd. De werkgelegenheid in 
de landbouwsector is met 60 % gedaald. De beleidsnota 
houdt met die evolutie helemaal geen rekening.

Mevrouw Schlitz is van mening dat het FAVV dringend 
moet worden hervormd naar aanleiding van de crisissen 
die zijn uitgebroken. Haar fractie heeft daarom meerdere 
wetsvoorstellen ingediend die ertoe strekken het FAVV 
op te splitsen in twee takken, waarvan de ene zich zou 
toeleggen op de industriële voorzieningen en de andere 
op de ambachtelijke en de korte-ketenstructuren, ten-
einde de uitbouw van nieuwe verwerkingseenheden te 
vergemakkelijken.

Het incident met de soep in de school van Clavier 
toont aan dat de FAVV-eisen voor industriële voorzie-
ningen en die voor kleinschaligere structuren dringend 
moeten worden bijgestuurd. Het is belangrijk dat het 
FAVV zich kan toespitsen op de controle op de eindpro-
ducten en op de voedings- en gezondheidskwaliteit, en 
niet louter op de gestandaardiseerde productieproces-
sen. De controles moeten bovendien onaangekondigd 
zijn.

Vervolgens gaat mevrouw Schlitz in op het vraag-
stuk van de pesticiden; zij onderstreept dat de minister 
het Federaal Reductieplan voor Pesticiden als een 
doelstelling beschouwt. In werkelijkheid gaat het om 
een Europese verplichting. Het ware aangewezen om 
samen met de landbouwers een plan uit te werken om 
helemaal komaf te maken met pesticiden. Uiteraard is 
het verbod op de verkoop van sommige pesticiden aan 
particulieren een goede zaak; nu moet werk worden 
gemaakt van een verbod op het gebruik van pesticiden 
voor beroepsdoeleinden.

In dat verband pleit mevrouw Schlitz voor een verbod 
op neonicotinoïden in het kader van het bijenplan.

Tot slot herinnert zij eraan dat België op Europees 
vlak in de strijd tegen de voedselverspilling het slechtste 
scoort, met 345 kg verspild voedsel per persoon per 
jaar. Er moeten maatregelen worden genomen om die 
verspilling tegen te gaan.

– Quelles sont les pistes envisagées pour écouler 
une éventuelle grande quantité de viande?

Pour le surplus, la note de politique énumère encore 
plusieurs petites mesures en faveur des petits produc-
teurs. Mme Schlitz estime que ces mesures sont large-
ment insuffisantes pour faire face aux défi s du secteur. 
Elle rappelle qu’entre 1987 et 2017, la Belgique a perdu 
68 % de ses exploitations. Au cours de cette période, le 
rythme de disparition des exploitations a été le même 
en Flandre et en Wallonie. La superfi cie moyenne par 
exploitation a triplé. La main d’œuvre occupée dans des 
activités agricoles a chuté de 60 %. La note de politique 
ne tient pas du tout compte de cette évolution.

Mme  Schlitz est d’avis que face aux différentes 
crises, il urgent de réformer l’Afsca. A cet égard, son 
groupe a déposé plusieurs propositions de loi visant à 
séparer l’Afsca en deux branches distinctes à savoir, 
une branche traitant les structures industrielles et une 
seconde branche traitant les structures artisanales et 
de circuit court afi n de faciliter le développement de 
nouvelles unités de transformation.

L’incident relatif à la soupe à l’école de Clavier montre 
qu’il est urgent de revoir les niveaux d’exigences de 
l’Afsca pour les structures industrielles et pour les struc-
tures de plus petite taille. Il est important que l’Afsca se 
concentre sur le contrôle des produits fi naux et sur leur 
qualité alimentaire et sanitaire et pas seulement sur les 
processus standardisés de fabrication. Les contrôles 
doivent également être inopinés.

Mme Schlitz abord ensuite le volet des pesticides 
et souligne que le ministre présente le Plan fédéral de 
réduction des pesticides comme un objectif. En réalité, 
il s’agit d’une obligation européenne. Il conviendrait 
d’élaborer un plan avec les agriculteurs pour supprimer 
totalement les pesticides. On peut bien sûr se féliciter de 
la vente de certains pesticides pour les particuliers mais 
il faut maintenant s’atteler à l’interdiction des pesticides 
pour les professionnels.

A cet égard, Mme Schlitz plaide pour une interdiction 
des néonicotinoïdes dans le cadre du plan abeilles.

Enfi n, elle rappelle que la Belgique est le plus mau-
vais élève au niveau européen en ce qui concerne la 
lutte contre le gaspillage alimentaire avec 345 kg de 
nourriture gaspillée par personne par an. Il convient de 
prendre des mesures pour réduire ce gaspillage.
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Mevrouw Anne Dedry (Ecolo-Groen) stelt vast dat 
de minister zich ertoe verbindt de voedselveiligheid in 
België te vergroten en vindt dat zonder meer een goede 
zaak. De recente crises tonen evenwel aan dat België 
nog stappen moet zetten.

De spreekster stelt vast dat de consument in de pri-
oriteitenorde van de minister bovenaan staat, vóór de 
producenten en de exporteurs, wat een stap vooruit is 
in vergelijking met de vorige beleidsnota’s.

Het verheugt mevrouw Dedry eveneens dat aandacht 
wordt besteed aan de korte keten.

De spreekster betreurt daarentegen het gebrek aan 
een transversale visie in de beleidsnota wat de overgang 
naar andere productie- en consumptiewijzen en naar 
een ander landbouwmodel betreft.

Zal het aantal controles door het FAVV volgend jaar 
nog worden opgevoerd?

De minister heeft een budget van 2,2 miljoen euro vrij-
gemaakt voor de crisis van de Afrikaanse varkenspest. 
Welk budget werd uitgetrokken voor andere mogelijke 
crisissen met betrekking tot de voedselveiligheid?

Mevrouw Dedry komt terug op het verbod op de ver-
koop van glyfosaat aan particulieren en wil garanties 
dat die maatregel niet zal kunnen worden omzeild. Naar 
verluidt kunnen particulieren dat product nog altijd via 
buitenlandse websites verkrijgen. Welke sancties gelden 
er voor inbreuken op het verkoop- en gebruiksverbod?

De spreekster neemt akte van de door de minister 
aangekondigde bijkomende maatregelen betreffende 
het verbod op het gebruik van glyfosaat door beroeps-
beoefenaars en roept hem op om op deze weg verder 
te gaan.

Welk aanvullend budget wordt uitgetrokken voor de 
steun aan de kleine producenten?

Mevrouw Dedry heeft het vervolgens over de be-
scherming van dieren- en plantensoorten en stelt 
vast dat de minister het voorzorgsbeginsel heel ruim 
toepast, wat een positieve zaak is. Ze wijst niettemin 
op het feit dat België een uitzondering heeft gevraagd 
op het verbod op het gebruik van neonicotinoïden. Wat 
is de stand van zaken? Mevrouw Dedry betreurt dat 
de door haar fractie ingediende voorstellen voor een 
verbod op hormoonverstoorders (DOC 54 1228/001 en 
DOC 54 1367/001) niet werden gesteund. Ze strekken 
nochtans tot hetzelfde doel.

Mme  Anne Dedry (Ecolo-Groen) constate que le 
ministre s’engage à améliorer encore la sécurité ali-
mentaire dans notre pays et s’en félicite. Les crises 
récemment rencontrées démontrent que notre pays a 
encore des progrès à faire.

L’oratrice constate que le consommateur occupe la 
première place dans l’ordre de priorité du ministre, avant 
les producteurs et l’exportation, ce qui constitue un pas 
en avant par rapport aux notes précédentes.

Mme Dedry salue également l’attention portée aux 
circuits courts.

L’oratrice regrette par contre que la note manque 
d’une vision transversale pour une transition vers 
d’autres modes de production et de consommation ainsi 
que vers un autre modèle pour l’agriculture.

Quant au nombre de contrôles effectués par l’AFSCA, 
ira-t-il encore croissant dans l’année à venir?

Le ministre a dégagé un budget de 2, 2  millions 
d’euros pour la crise de la peste porcine africaine. Quel 
est le budget prévu pour d’autres crises éventuelles en 
matière de sécurité alimentaire?

Mme Dedry revient sur l’interdiction de la vente de 
glyphosate aux particuliers et souhaite obtenir l’assu-
rance que celle-ci ne pourra pas être contournée. Il 
semble par exemple que les particuliers puissent 
toujours se procurer ce produit via des sites internet 
étrangers. Quelles sont les sanctions prévues en cas 
d’infraction à l’interdiction de vente et d’utilisation?

L’oratrice prend acte des actions complémentaires 
que le ministre annonce concernant l’interdiction de 
l ’utilisation du glyphosate par les professionnels et 
l’invite à poursuivre dans cette voie.

En ce qui concerne le soutien aux petits producteurs, 
quel est le budget complémentaire prévu?

Mme Dedry aborde ensuite le thème de la protection 
des espèces et constate que le ministre applique de 
façon assez large le principe de précaution, ce qui est 
très positif. Elle rappelle cependant l’exception deman-
dée par la Belgique à l ’interdiction d’utilisation des 
néonicotinoïdes. Quel est l’état des lieux? Mme Dedry 
regrette l’absence de soutien qu’ont rencontrée les pro-
positions déposées par son groupe et visant à interdire 
les perturbateurs endocriniens (DOC 54 1228/001 et 
DOC 1367/001). L’objectif est pourtant le même.
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De spreekster wijst erop dat de minister een dringend 
advies heeft gevraagd over de toxiciteit van BPA en 
vraagt om dit advies zodra mogelijk aan het Parlement 
voor te leggen.

Mevrouw Dedry wijst erop dat de minister en zijn 
collega van Volksgezondheid tijdens de Fipronilcrisis 
hadden gewezen op de noodzaak om na te denken 
over een nauwere en efficiëntere samenwerking in het 
domein van de voedselveiligheid. Werden ter zake al 
initiatieven genomen?

De spreekster informeert naar de geplande maatre-
gelen ter preventie van de blauwtongziekte.

Zullen de doelstellingen inzake de beperking van het 
gebruik van antibiotica tegen 2020 worden gehaald?

De minister heeft het over onderzoeksprojecten om-
trent de bescherming van de gezondheid van de bijen. 
Waar gaan die onderzoeken over?

De spreekster schaart zich achter de vragen die 
eerder al werden gesteld over de traceerbaarheid van 
rundsvlees, alsook over de middelen die worden uitge-
trokken voor het voortzetten van het Foedex-project.

B. Antwoorden van de minister

De heer Denis Ducarme, minister van Middenstand, 
Zelfstandigen, KMO’s, Landbouw en Maatschappelijke 
Integratie, beantwoordt de vragen van de leden.

Algemene visie en vermindering van het gebruik van 
pesticiden

De minister geeft aan dat de algemene visie is inge-
bed in de doelstellingen inzake voedselveiligheid. Het 
ligt vooral in de bedoeling het voedselveiligheidsniveau 
te verhogen om de gezondheid van de consumenten 
te waarborgen, alsook om te bewerkstelligen dat ze de 
operatoren mogen vertrouwen.

Die doelstelling past tevens in de koerswijziging om 
minder pesticiden te gebruiken. Nadat de maatregelen 
ter zake volgend jaar in werking zullen zijn getreden, 
zal het pesticidengebruik met de helft zijn gedaald in 
vergelijking met het begin van de regeerperiode. De 
minister voegt eraan toe dat het volgens hem momenteel 
niet mogelijk is volledig af te zien van het gebruik van 
pesticiden en dat men moet focussen op de domei-
nen waarin snel een alternatief kan worden geboden. 
Daarom is het zo belangrijk dat wordt geïnvesteerd in 
onderzoek naar de gezondheid van dieren en planten.

L’oratrice rappelle que le ministre a demandé un avis 
en urgence concernant la toxicité des BPA et demande 
sa transmission au Parlement dès que possible.

Mme Dedry rappelle que lors de la crise du Fipronil 
notamment, le ministre et son homologue en charge 
de la Santé publique avaient évoqué la nécessité de 
réfl échir à la mise en place d’une collaboration plus 
étroite et plus efficace dans le domaine de la sécurité 
alimentaire. Des initiatives ont-elles déjà été prises en 
ce sens?

L’oratrice s’informe des mesures prévues pour la 
prévention de la maladie de la langue bleue.

Les objectifs de réduction d’utilisation des antibio-
tiques à l’horizon 2020 seront-ils atteints?

Le ministre évoque des projets de recherche relatifs 
à la protection de la santé des abeilles. Sur quoi ces 
recherches portent-elles?

L’oratrice se joint aux questions déjà posées rela-
tives à la traçabilité de la viande de bœuf, ainsi qu’aux 
moyens prévus pour la poursuite du projet Foedex.

B. Réponses du ministre

M. Denis Ducarme, ministre des Classes moyennes, 
des Indépendants, des PME, de l’Agriculture, et de l’In-
tégration sociale, répond aux questions des membres.

Vision globale et diminution des pesticides

En ce qui concerne la vision globale, le ministre 
précise que cette dernière s’intègre dans les objectifs 
poursuivis en matière de sécurité alimentaire. L’objectif 
principal consiste à élever le niveau de sécurité alimen-
taire pour, d’une part, garantir la santé des consomma-
teurs, et d’autre part, leur permettre d’avoir confi ance 
dans les opérateurs.

Cet objectif s’inscrit aussi dans le cadre plus large 
du virage vers une diminution de l ’usage des pes-
ticides. Après les mesures qui entreront en vigueur 
l’an prochain, l’utilisation de pesticides aura diminué 
de moitié par rapport au début de la législature. Le 
ministre ajoute qu’il estime qu’il n’est actuellement pas 
possible de se passer totalement des pesticides et qu’il 
faut se concentrer sur les domaines où une solution de 
rechange est possible rapidement. C’est la raison pour 
laquelle, l’investissement dans la recherche en santé 
animale et végétale est importante.
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De strijd tegen voedselverspilling

De minister stipt aan dat de strijd tegen voedsel-
verspilling een fundamentele doelstelling is waartoe 
België in Kopenhagen strikt afgelijnde verbintenissen 
is aangegaan. Het ligt in de bedoeling tegen 2030 
de helft minder voedsel te verspillen. In dat verband 
organiseert het FAVV nu al opleidingen en begelei-
dingsprojecten. Tevens wordt beoogd de bestaande 
initiatieven te bundelen, met name in de sector van de 
grote distributieondernemingen.

Plan ter bestrijding van de bijensterfte

De minister geeft aan dat hij zal doorgaan met de 
tenuitvoerlegging van het plan ter bestrijding van de 
bijensterfte, in samenwerking met de minister van 
Volksgezondheid en de minister van Leefmilieu. Hij 
waarschuwt dat de bijensterfte niet alleen door het 
gebruik van neonicotinoïden wordt veroorzaakt; ook 
virussen spelen daarbij een niet te verwaarlozen rol. 
Tevens worden diverse onderzoeksprogramma’s voor 
de instandhouding van het bijenras gefi nancierd.

FAVV

De minister informeert de leden dat de uitgevoerde 
audits een aantal denkpistes voor de hervorming van het 
FAVV hebben opgeleverd. Hij stelt voor een en ander 
te bespreken op de vergadering die de commissie bin-
nenkort daarover zal beleggen, nadat de auditverslagen 
aan de Ministerraad zullen zijn voorgelegd. Voorts stipt 
de minister aan dat het wel degelijk externe audits be-
treft, ook al werden ze gecoördineerd door de Federale 
Interne-auditdienst.

Volgens de minister moet men op het vlak van de 
voedselveiligheid over de beste technologieën beschik-
ken. Dat element is aan bod gekomen in het kader van 
de audits van het FAVV. Er zijn nog inspanningen vereist 
om het werk te optimaliseren en te moderniseren.

Op de vraag van de heer Thiéry inzake fi sh sticks 
die naar zeep smaakten, antwoordt de minister dat het 
FAVV deze fi sh sticks heeft teruggeroepen, maar dat 
geen probleem op het vlak de gezondheid van de con-
sumenten werd vastgesteld. Tevens is hij ingenomen 
met de manier waarop de betrokken producent met het 
FAVV heeft samengewerkt in dit dossier.

Met betrekking tot het optreden van het FAVV in 
schoolkantines wijst de minister erop dat de voedselvei-
ligheidsregels streng zijn omdat ze bedoeld zijn om de 
gezondheid van de kinderen – die kwetsbaarder zijn – te 

Lutte contre le gaspillage

Le ministre indique que la lutte contre le gaspillage 
constitue un objectif fondamental pour lequel la Belgique 
a pris des engagements précis à Copenhague. Le but 
est de diminuer le gaspillage alimentaire de 50 % d’ici 
à 2030. L’AFSCA organise déjà des formations et des 
guidances à ce sujet. L’idée est également de rassem-
bler les initiatives existantes, notamment avec le secteur 
de la grande distribution.

Plan de lutte contre la mortalité des abeilles

Le ministre déclare qu’il poursuivra le plan de lutte 
contre la mortalité des abeilles, en collaboration avec 
la ministre de la Santé publique et avec la ministre de 
l’Environnement. Il met en garde contre le fait de réduire 
le problème de la mortalité des abeilles à l’utilisation 
des néonicotinoïdes. Les virus jouent également un 
rôle non négligeable. Divers programmes d’étude de 
préservation des abeilles sont également fi nancés.

AFSCA

Concernant l’AFSCA, le ministre informe les membres 
qu’il a un certain nombre de pistes de réforme possibles, 
lesquelles font suite aux audits qui ont été réalisés. Il 
propose d’en discuter lors de la réunion que la commis-
sion consacrera prochainement à ce sujet, dès que les 
rapports d’audit auront été présentés au Conseil des 
ministres. Il précise en outre qu’il s’agit bien d’audits 
externes, même si ces derniers ont été coordonnés par 
le Service fédéral d’audit interne.

Le ministre estime qu’en matière de sécurité ali-
mentaire, il est nécessaire de disposer des meilleures 
technologies. Cet élément a été abordé dans le cadre 
des audits de l’ASFCA. Il y a encore lieu de réaliser 
des efforts afi n d’optimaliser et de moderniser le travail.

A propos de la question de M. Thiéry relative aux 
fi sh sticks qui goûtaient le savon, le ministre précise 
que l ’AFSCA a rappelé les produits mais qu’aucun 
problème du point de vue de la santé du consommateur 
n’a été détecté. Il tient également à saluer la manière 
dont la fi rme concernée a collaboré avec l’AFSCA sur 
ce dossier.

En ce qui concerne l’intervention de l’AFSCA dans les 
cantines scolaires, le ministre rappelle que les règles de 
sécurité alimentaire sont exigeantes car elles visent à 
protéger la santé des enfants, lesquels sont plus fragiles. 
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beschermen. Elke operator die meer dan vijfmaal per 
jaar aan een schoolkantine levert, moet daartoe vooraf 
worden erkend.

Fipronil

De minister merkt op dat België veel ingrijpender 
maatregelen heeft genomen dan de andere landen met 
een Fipronilcrisis. Alle bedrijven werden gecontroleerd. 
Voorts werd het monitoringproces ook na de eigenlijke 
crisis voortgezet, waardoor de kippenstallen ook op an-
dere schoonmaakproducten met een mogelijke impact 
op de eieren konden worden gecontroleerd.

Wat de vergoedingen betreft, werden 83  dossiers 
ingediend door de zelfstandigen en door kmo’s. Alle 
vergoedingen werden reeds gestort, met uitzondering 
van acht die om een herziening van hun dossier heb-
ben verzocht. Het bedrag van 14,5 miljoen euro in de 
begroting 2019 betreft dus niet die eerste vergoedings-
fase (Fipronil I), maar een tweede fase (Fipronil II), die 
gericht is op de bedrijven die eieren breken en op de 
grote ondernemingen.

Belbeefstudie

De Belbeefstudie waarin wordt gesteld dat een derde 
van het vlees niet traceerbaar is, vertoont leemten. De 
minister betreurt dat die onjuiste gegevens door een 
kwaliteitszender als de VRT werden overgenomen. De 
minister waarschuwt voor fake news over dat onder-
werp. Wat de DNA-analyses betreft, blijkt uit de con-
troles van het FAVV dat 90 % van het vlees in orde is 
met betrekking tot de traceerbaarheid. Het FAVV heeft 
over dat onderwerp trouwens een persbericht verspreid.

Afrikaanse varkenspest

De minister bespreekt vervolgens de Afrikaanse var-
kenspest en de contacten met China. Naar aanleiding 
van het bezoek aan China, kon het aantal slachthui-
zen dat naar China mag uitvoeren worden verhoogd. 
Momenteel wordt de weerslag van de Afrikaanse var-
kenspest op die uitvoer geëvalueerd. Hoewel dat in de 
beleidsnota minder werd beklemtoond, is de export een 
belangrijk aspect. De met buitenlandse betrekkingen 
belaste dienst van het FAVV heeft als taak om met de 
handelspartners van België akkoorden te sluiten aan-
gaande de in acht te nemen sanitaire normen.

De minister geeft aan dat hij het door het raadge-
vend comité van het FAVV uitgebrachte advies over de 
Afrikaanse varkenspest ter beschikking van de com-
missie zal stellen. In dat advies wordt aangegeven dat 

Tout opérateur qui fournit une cantine scolaire plus de 
5 fois par an doit être préalablement agréé.

Fipronil

Le ministre fait remarquer que la Belgique a pris des 
mesures beaucoup plus importantes que les autres pays 
touchés par la crise du Fipronil. Toutes les exploitations 
ont été contrôlées. Par ailleurs, le processus de monito-
ring s’est prolongé au-delà de la crise proprement dite 
et a permis de contrôler d’autres produits utilisés pour 
le nettoyage des poulaillers et qui peuvent également 
avoir un impact sur les œufs.

A propos des indemnisations, il y a eu 83 dossiers 
introduits par les indépendants et des PME. Toutes 
les compensations ont d’ores et déjà été versées, à 
l’exception de huit qui ont demandé une révision de leur 
dossier. Le montant de 14,5 millions d’euros fi gurant 
au budget 2019 ne concerne donc pas cette première 
phase d’indemnisation (Fipronil I) mais concerne une 
seconde phase (Fipronil II) à destination des casseries 
d’œufs et des grosses entreprises.

Etude de Belbeef

Concernant l’étude de Belbeef selon laquelle, dans 
1/3 des cas, la viande ne serait pas traçable, il s’agit 
d’une étude lacunaire. Il regrette que ces données 
inexactes aient été relayées par une chaîne respectable 
comme la VRT. Le ministre met en garde contre les fake 
news à ce sujet. Les contrôles de l’AFSCA ont démon-
tré que le taux de conformité pour la traçabilité de la 
viande est de 90 % pour ce qui concerne les analyses 
ADN. L’AFSCA a d’ailleurs diffusé un communiqué de 
presse à ce sujet.

Peste porcine africaine

Le ministre fait ensuite le point sur la peste porcine 
africaine et les échanges avec la Chine. Dans le cadre 
de la visite en Chine, le nombre d’abattoirs éligibles 
à l’exportation en Chine a pu être élargi. Une évalua-
tion de l’impact de la peste porcine africaine sur ces 
exportations est actuellement en cours. Même s’il a été 
moins mis en avant dans la note de politique générale, 
l’exportation est un élément important. C’est le rôle du 
service externe de l’AFSCA de trouver avec les pays 
avec lesquels la Belgique commerce, des accords sur 
les normes sanitaires à respecter.

Le ministre déclare qu’il mettra à disposition de la 
commission l’avis du Comité consultatif de l’AFSCA au 
sujet de la peste porcine africaine. Cet avis indique que, 
grâce aux mesures prises, le risque de contamination 
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het risico op besmetting van tamme varkens dankzij 
de genomen maatregelen kan van nu af aan als laag 
worden beschouwd. De minister herinnert aan de om-
vang van die sector: het gaat om 4 000 bedrijven en 
15 000 rechtstreekse banen.

Hij beklemtoont dat er breed overleg over het on-
derwerp heeft plaatsgevonden, in het bijzonder met de 
Europese Commissie. België is het negende land van 
de Europese Unie dat door de Afrikaanse varkenspest 
wordt getroffen. Dankzij het optreden van de Europese 
deskundigen, kan gebruik worden gemaakt van hun 
ervaring in de andere landen. Met de Waalse minister 
wordt goed samengewerkt. De steunmaatregelen voor 
de sector werden met Agrofront besproken. De reacties 
uit het veld zijn heel positief, want de vergoedingsgraad 
ligt hoger dan wat door het collège des producteurs was 
voorgesteld. De veehouders zijn ook heel tevreden over 
de snelheid van de vergoeding.

Als bijkomende steunmaatregel, naast de vergoeding, 
werd technische werkloosheid toegestaan, maar het 
aantal werknemers is laag. Daarnaast werd onlangs 
de hervorming aangenomen waardoor de zelfstandi-
gen van sociale-zekerheidsbijdragen kunnen worden 
vrijgesteld; daardoor kan de betaling van de bijdragen 
automatisch worden uitgesteld voor sectoren in crisis, en 
de veehouders in het besmette gebied verkeren in dat 
geval. De minister voegt daaraan toe dat elke veehou-
der in het gebied over alle genomen steunmaatregelen 
werd ingelicht.

De minister meent dat waakzaamheid geboden blijft, 
aangezien de Afrikaanse varkenspest niet verdwenen 
is. Zodra Europa het licht op groen zal hebben gezet, 
moeten de everzwijnen met de geschikte instrumenten 
(wapens met geluidsdempers en speciale vizieren) 
worden afgemaakt. Er zijn contacten met de Europese 
Commissie met het oog op het instellen van een bij-
komende bufferzone, die ruimer is dan het besmette 
gebied en een statuut zou krijgen dat ervan verschilt. 
In die zone zou het transport van levende slachtdieren 
verboden zijn. Er zouden daarentegen geen tamme 
varkens worden afgemaakt.

Brexit

Met betrekking tot de Brexit geeft de minister aan dat 
de situatie momenteel in het licht van het afgesloten 
akkoord wordt geëvalueerd. Hij herinnert er echter aan 
dat dit akkoord nog door het Britse parlement moet 
worden goedgekeurd. De minister vindt dat de Europese 
Commissie de landen moet helpen die de grootste ge-
volgen van de Brexit ondervinden.

du porc domestique est désormais considéré comme 
faible. Le ministre rappelle l’importance de ce secteur: 
4 000 exploitations et 15 000 emplois directs.

Le ministre souligne qu’il y a eu une large concer-
tation sur ce sujet, en particulier avec la Commission 
européenne. La Belgique est le neuvième pays de 
l’Union européenne touché par la peste porcine afri-
caine. L’intervention des experts européens permet de 
bénéfi cier de leur expérience dans les autres pays. Il y a 
une bonne collaboration avec le ministre régional wallon. 
En ce qui concerne les mesures de soutien au secteur, 
elles ont été discutées avec Agrofront. Les retours du 
terrain sont très positifs car le taux d’indemnisation est 
plus élevé que ce qui était proposé par le collège des 
producteurs. Les éleveurs sont également satisfaits de 
la rapidité de l’indemnisation.

En guise de mesure de soutien complémentaire à 
l’indemnisation, le chômage économique a été activé, 
mais le nombre de salariés est peu élevé. Par ailleurs, le 
vote récent de la réforme des dispenses de cotisations 
sociales pour les travailleurs indépendants permet-
tra l’automaticité des reports de cotisations dans les 
secteurs en crise, ce qui est le cas des éleveurs de la 
zone infectée. Le ministre ajoute que chaque éleveur 
de la zone a été informé de l’ensemble des mesures 
de soutien prises.

Le ministre considère qu’il faut rester très vigilant car 
la peste porcine africaine n’est pas terminée. Dès que 
le feu vert européen aura été communiqué, il faudra 
abattre les sangliers avec les outils appropriés (armes à 
silencieux et avec lunettes spéciales). Des contacts avec 
la Commission européenne sont en cours pour mettre 
en place une zone tampon supplémentaire, au-delà de 
la zone infectée, qui aurait un statut différent de cette 
dernière. Pour cette zone, il y aurait une interdiction 
d’exportation de viande vivante. En revanche, il n’y aura 
pas d’abattage de porcs domestiques.

Brexit

Au sujet du Brexit, le ministre précise que la situation 
est actuellement en cours d’évaluation au regard de 
l’accord conclu. Il rappelle néanmoins que cet accord 
doit encore être ratifi é par le Parlement britannique. Le 
ministre estime que la Commission européenne devra 
soutenir les pays les plus impactés par le Brexit.
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Ziekte van Newcastle

De minister merkt op dat die ziekte een bedreiging 
vormt voor de pluimveesector. Het FAVV heeft radicale 
maar weldoordachte maatregelen genomen om besmet-
ting te voorkomen. Toch heeft de minister recent beslist 
om die maatregelen te versoepelen.

Cel kleine producenten

De minister herinnert eraan dat de Cel kleine produ-
centen in 2015 door de huidige regering werd opgericht. 
Een dergelijke structuur bestond vroeger niet. Tot voor 
kort bestond deze cel uit zes leden. Eén van hen is 
recent met pensioen gegaan en zal binnenkort worden 
vervangen. De Cel organiseert begeleidingssessies 
voor de operatoren, die almaar meer overtuigd raken 
van het nut van de Cel, dankzij het enthousiasme en 
de dienstgerichtheid van de leden ervan. De minister is 
weliswaar voorstander van een intensere begeleiding 
van de kleine producenten, maar acht het niet aangewe-
zen om een specifi ek FAVV voor de kleine producenten 
op te richten. Dat zou immers kunnen leiden tot een 
voedselveiligheidsbeleid met twee snelheden.

Begroting 2019

Er werd inderdaad een grote inspanning geleverd 
met het oog op de begroting voor 2019. Het klopt daar-
entegen niet dat het budget voor het FAVV jaar na jaar 
daalt. Men mag immers niet alleen rekening houden met 
de dotatie voor het FAVV, maar ook met de andere op-
brengsten uit de bijdragen van de privésector. Rekening 
houdend met die andere opbrengsten is het budget 
voor het FAVV sinds 2017 voortdurend aan het stijgen.

Het klopt dat het aantal personeelsleden in het per-
soneelsplan van het FAVV is afgenomen. Daarom wordt 
voor de controleopdrachten vaker een beroep gedaan 
op opdrachthouders. Wat bijvoorbeeld de vleescontrole 
betreft, zijn er al twee controlecampagnes gevoerd. De 
versterking van de controle betekent niet dat er meer 
controles komen, maar dat de controles grondiger wor-
den uitgevoerd.

Er komt nog een derde controlecampagne. De con-
troles worden voortgezet tot het daartoe uitgetrokken 
budget is opgebruikt. Het budget voorziet ook in de mid-
delen om drie nieuwe medewerkers in dienst te nemen 
bij de Nationale opsporingseenheid. Het gaat om een 
gedeeltelijk weerkerende fi nanciering.

Neonicotinoïden

De minister antwoordt aan mevrouw Dedry en me-
vrouw Schlitz dat hij in dat dossier op dezelfde golfl engte 

Maladie de Newcastle

Le ministre fait remarquer que cette maladie repré-
sente une menace pour le secteur de la volaille. Les 
mesures radicales prises par l’AFSCA pour éviter une 
contamination l’ont été à bon escient. Le ministre a 
cependant décidé il y a peu d’alléger ces mesures.

Cellule petits producteurs

Le ministre rappelle que c’est ce gouvernement qui 
a mis en place la Cellule petits producteurs en 2015. 
Avant, il n’y en avait pas. Elle était, jusqu’il y a peu, com-
posée de 6 personnes. Une d’entre elles est récemment 
partie à la pension. Il sera pourvu prochainement au 
remplacement. Cette cellule a mis en place des séances 
d’accompagnement des opérateurs. Ces derniers sont 
de plus en plus convaincus par l’enthousiasme et le sens 
du service des membres de cette cellule. Si le ministre 
est favorable à un accompagnement accru des petits 
producteurs, il estime en revanche qu’il ne serait pas 
judicieux de créer une AFSCA spécifi que aux petits 
producteurs car cela pourrait conduire à une sécurité 
alimentaire à deux vitesses.

Budget 2019

Il est exact qu’un effort important est fait sur le budget 
2019. En revanche, il est inexact d’affirmer que le budget 
de l’AFSCA est en baisse depuis plusieurs années, car 
il ne faut pas prendre uniquement en compte la dota-
tion de l’AFSCA mais également ses autres recettes 
provenant des contributions du secteur privé. En tenant 
compte de ces autres recettes, le budget de l’AFSCA 
est en constante augmentation depuis 2017.

Il est exact qu’il y a une diminution des effectifs dans 
le plan du personnel de l’ASFCA. C’est la raison pour 
laquelle il est davantage fait appel à des chargés de 
mission dans le cadre des missions de contrôle. En 
ce qui concerne le contrôle de la viande par exemple, 
il y a déjà eu deux vagues de contrôles. Les contrôles 
renforcés ne sont pas des contrôles supplémentaires 
mais des contrôles plus approfondis. 

Une troisième vague de contrôles est prévue. Les 
contrôles se poursuivront jusqu’à l’extinction des bud-
gets prévus à cet effet. Le budget prévoit en outre l’enga-
gement de trois nouvelles personnes à l’Unité nationale 
d’enquête. Ce fi nancement est en partie récurrent.

Néonicotinoïdes

Le ministre répond à Mme  Dedry et Mme  Schlitz 
qu’il est sur la même longueur d’onde que le groupe 
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zit als de Ecolo-Groen-fractie. Zo is het standpunt dat 
België op Europees niveau inneemt vergelijkbaar met 
dat van het wetsvoorstel van de Ecolo-Groen-fractie, 
namelijk een uitstap uit neonicotinoïden binnen de drie 
jaar. De minister wijst er echter op dat de beslissing om 
een afwijking toe te staan, niet door België werd geno-
men. Met name de Europese verordeningen voorzien 
in de mogelijkheid voor de sectoren om een afwijking 
aan te vragen. De sectoren hebben van die gelegen-
heid gebruik gemaakt met als argument dat er geen 
geloofwaardig alternatief voorhanden was. De minister 
acht de hem voorgelegde wetenschappelijke adviezen 
waardevol.

De minister merkt op dat de bietensector in België 
goed is voor ongeveer 8 000 rechtstreekse banen. De 
Belgische situatie verschilt van die van andere landen 
(Duitsland, het Verenigd-Koninkrijk en Frankrijk) in die 
zin dat de bladluis die de biet en de cichorei aantast, 
zich over het hele grondgebied heeft verspreid. Alle 
banen in die sector lopen dus gevaar.

Aangezien de Europese regelgeving moet worden 
nageleefd en gelet op de rechtsgeldigheid van de door 
de sector ingediende aanvragen tot afwijking en de 
geldigheid van de wetenschappelijke adviezen, is de 
minister van plan het advies van zijn administratie te 
volgen en de aanvraag tot afwijking van de sector goed 
te keuren. Dat neemt niet weg dat hij persoonlijk van 
oordeel is dat het gebruik van neonicotinoïden zo snel 
mogelijk moet worden verboden.

De minister herhaalt dat er een probleem is met de 
manier waarop op Europees niveau wordt beslist om de 
erkenning te vernieuwen. Het gebruik van producten die 
voor de landbouwers van wezenlijk belang zijn voor hun 
productie, kan niet van de ene op de andere dag wor-
den stopgezet. Dit moet gebeuren via een uitfasering. 
Daarnaast geeft de minister aan dat hij hiertoe reeds 
contact heeft genomen met de Europese commissie en 
dat hij zijn administratie gevraagd heeft om de mogelijk-
heden tot wijziging van het reglement te onderzoeken 
opdat er een uitfasering zou kunnen worden voorzien 
bij de intrekking van een erkenning.

Strijd tegen antibioticaresistentie

De minister geeft aan dat dankzij het actieplan het 
algemene gebruik van antibiotica in de diergenees-
kunde al met 7,4 % is afgenomen ten opzichte van 
2016. Daarmee komt de totale vermindering sinds 2011 
op 25,9 %; de daling voor geneeskrachtige voeding op 
basis van antibiotica bedraagt zelfs 66 %.

Ecolo-Groen à ce sujet. Ainsi la position défendue par 
la Belgique au niveau européen était similaire à celle 
de la proposition de loi du groupe Ecolo-Groen, à savoir 
une sortie de néonicotinoïdes dans les 3 ans. Il rappelle 
cependant que ce n’est pas la Belgique qui a décidé 
d’une dérogation. Ce sont les règlements européens qui 
prévoient la possibilité pour les secteurs de demander 
une dérogation. C’est ce que ces derniers ont fait en 
argumentant qu’il n’y avait pas d’alternative crédible. Le 
ministre estime que les avis scientifi ques qu’il a reçus 
sont valables.

Le ministre fait remarquer que la fi lière de la betterave 
représente en Belgique environ 8 000 emplois directs. 
La situation belge est différente de celle d’autres pays 
(Allemagne, Angleterre et France) car le puceron qui 
s’attaque à la betterave et à la chicorée couvre l’en-
semble du pays. Il y a donc un risque pour l’ensemble 
des emplois de ce secteur.

Compte tenu du respect de la réglementation euro-
péenne, de la validité des demandes de dérogation 
introduites par le secteur et des avis scientifi ques reçus, 
le ministre compte suivre l’avis de son administration en 
donnant une suite favorable à la demande de dérogation 
du secteur, même s’il estime, à titre personnel, qu’il 
faudrait sortir des néonicotinoïdes le plus rapidement 
possible.

Il répète qu’il y a un problème sur la manière dont les 
décisions de renouvellement d’agrément sont prises au 
niveau européen. Il n’est pas possible de sortir du jour 
au lendemain de produits sur lesquels les agriculteurs 
se sont reposés pour produire. Il faut mettre en place 
un phasing out. Le ministre indique par ailleurs qu’il a 
déjà pris contact avec la Commission européenne à 
cet effet et a demandé à son administration d’étudier 
les possibilités de modifi cation du règlement afi n que 
puisse être prévu une période de phasing out lors d’un 
retrait d’agrément.

Lutte contre l’antibiorésistance

Le ministre indique que le plan de lutte a permis d’ob-
tenir d’ores et déjà une baisse de 7,4 % de l’utilisation 
globale des antibiotiques en médecine vétérinaire par 
rapport à 2016. Ce résultat porte à 25,9 % la réduction 
totale par rapport à 2011, avec, en ce qui concerne les 
aliments médicamenteux à base d’antibiotiques, une 
réduction de 66 %.
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C. Replieken en aanvullende antwoorden

Mevrouw Sarah Schlitz (Ecolo-Groen) is verbaasd 
de minister te horen verklaren dat het onmogelijk zou 
zijn dat de hele bevolking zich zou kunnen voeden met 
biologische producten. Zij wijst op een aantal onderzoe-
ken die het tegendeel aantonen. Een dergelijke ambitie 
houdt uiteraard een verregaande en ingrijpende transitie 
van het voedingsstelsel in, met onder meer een grotere 
steun aan de kleine producenten en een hervorming 
van het FAVV.

Iedereen heeft er baat bij dat méér gehoor wordt 
gegeven aan de beweging om zich te voeden met biolo-
gische en nabij verkrijgbare producten; voor sommigen 
gaat het er ook om weer voeling te krijgen met de aarde 
en met het beroep van landbouwer. Mevrouw Schlitz 
is van mening dat het exportgerichte productiemodel 
– ongeacht of het om suikerbieten of om varkens gaat 
– problematisch is, aangezien heel wat gronden moeten 
worden gebruikt voor producten die niet in België zullen 
worden verbruikt.

Aangaande het onderzoek van Belbeef merkt me-
vrouw Schlitz op dat de media die over dit onderzoek 
hebben bericht, zoals de VRT, als ernstig bekendstaan. 
Het persbericht van het FAVV werd dan weer op heel 
beperkte schaal verspreid. Hoe dan ook vermeldt dat 
persbericht dat 10 % van het vlees niet-traceerbaar is, 
wat niet weinig is. Wat denkt de minister te doen aan 
die 10 % niet-traceerbaarheid?

Wat ten slotte de Afrikaanse varkenspest betreft, 
verheugt het mevrouw Schlitz dat de veetelers snel zijn 
vergoed. Toch benadrukt zij dat een deel van de exper-
tise, meer bepaald de mettertijd en soms decennialang 
doorgevoerde genetische selectie, defi nitief verloren is 
en niet wordt vergoed. Los van het vergoedingsvraag-
stuk wil zij dan ook weten welke lessen de minister uit 
de crisis trekt voor de toekomst.

De heer Denis Ducarme, minister van Middenstand, 
Zelfstandigen, KMO’s, Landbouw en Maatschappelijke 
Integratie, is van mening dat het resultaat van 90 % 
traceerbaarheid een goed resultaat is. Voor de reste-
rende 10 %, die volgens de minister veeleer met fouten 
dan met fraude te maken heeft, zullen sancties worden 
getroffen.

België heeft een exportgerichte markteconomie: zon-
der export zullen bedrijven over de kop gaan en banen 
verdwijnen. De minister is dus geen voorstander van 
groeiafname. Hij preciseert dat de zelfvoorzieningsratio 
voor varkensvlees 262  bedraagt en voor rundsvlees 

C. Répliques et réponses complémentaires

Mme Sarah Schlitz (Ecolo-Groen) s’étonne du fait 
que le ministre affirme qu’il ne serait pas possible de 
nourrir l’ensemble de la population avec des produits 
biologiques. Elle indique qu’il existe un certain nombre 
d’études qui affirment le contraire. Une telle ambition 
implique bien entendu une transition ambitieuse et radi-
cale du système alimentaire, comprenant notamment 
un plus grand soutien aux petits producteurs et une 
réforme de l’AFSCA.

Il est bénéfi que pour tout le monde d’encourager le 
mouvement consistant à vouloir se nourrir à base de 
produits biologiques et de proximité, et même, pour 
certaines personnes, de se reconnecter à la terre et de 
renouer avec le métier d’agriculteur. Mme Schlitz estime 
que le modèle de production basé sur les exportations, 
que ce soit de betteraves ou de porcs, pose problème 
car il requiert l’utilisation de nombreuses terres pour 
des produits qui ne seront pas consommés en Belgique.

En ce qui concerne l’étude de Belbeef, Mme Schlitz 
fait remarquer que les médias, comme la VRT, qui 
ont relayé cette étude sont généralement considérés 
comme sérieux. Quant au communiqué de l’AFSCA, il 
a été très peu diffusé. Quoiqu’il en soit, ce communi-
qué fait lui-même état d’un taux de non traçabilité de la 
viande de 10 %, ce qui n’est pas négligeable. Qu’est-ce 
que le ministre compte faire par rapport à ces 10 % de 
non traçabilité?

Enfin, au sujet de la peste porcine africaine, 
Mme Schlitz se réjouit de l’indemnisation rapide des 
éleveurs. Elle souligne cependant qu’une partie du 
savoir-faire, notamment la sélection génétique opérée 
au fi l du temps, parfois pendant plusieurs décennies, 
est défi nitivement perdue et n’est pas indemnisée. Elle 
souhaite donc savoir, au-delà de la question de l’indem-
nisation, quelles leçons pour l’avenir le ministre compte 
tirer de cette crise?

M. Denis Ducarme, ministre des Classes moyennes, 
des Indépendants, des PME, de l’Agriculture, et de 
l’Intégration sociale, estime que le résultat de 90 % de 
traçabilité est un bon résultat. Pour les 10 % restants 
qui, selon le ministre, relèvent davantage d’erreurs que 
de fraudes, des sanctions sont prises.

La Belgique est une économie de marché, tournée 
vers l ’exportation: s’il n’y a pas d’exportation, des 
entreprises fermeront et des emplois disparaîtront. Le 
ministre n’est donc pas favorable à la décroissance. Il 
précise que le ratio d’autosuffisance pour le porc s’élève 
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160. België produceert dus méér vlees dan dat het er 
verbruikt, en daarom wordt aan export gedaan.

Aangaande de Afrikaanse varkenspest beseft de mi-
nister hoe verschrikkelijk het moet zijn wanneer dieren 
moeten worden geslacht en veel werk in rook opgaat. 
In dat verband benadrukt hij dat er in België ongeveer 
6,2 miljoen varkens zijn. Hoe hard dit ook was, het leek 
de beste beslissing om 4 000 dieren op te offeren om 
zo de andere te redden. Hij herinnert er eveneens aan 
dat de vergoedingsregeling snel werd uitgewerkt en 
bovendien de voorstellen van de veetelers zelf over-
trof. Mocht het opnieuw gebeuren, zou de minister op 
dezelfde manier te werk gaan.

De heer Michel de Lamotte (cdH) geeft in verband 
met de cel voor kleine producenten aan dat hij mevrouw 
Laruelle nooit heeft belet een dergelijke cel op te richten 
toen zij minister was, net zomin als hij de huidige mi-
nister belet de persoon te vervangen die met pensioen 
is gegaan.

III. — ADVIES

Met 8 tegen 2 stemmen en 1 onthouding brengt de 
commissie een gunstig advies uit over sectie 25 (FOD 
Volksgezondheid, Veiligheid van de Voedselketen en 
Leefmilieu) – partim: Veiligheid van de voedselketen – 
van het ontwerp van algemene uitgavenbegroting voor 
het begrotingsjaar 2019.

 De rapporteur, De voorzitster,

 Damien THIÉRY Anne DEDRY

à 262 et pour le bœuf à 160. La Belgique produit donc 
plus de viande qu’elle n’en consomme et c’est la raison 
pour laquelle elle se tourne vers l’exportation.

En ce qui concerne la peste porcine africaine, le 
ministre est conscient de l’horreur que constitue le fait 
de devoir abattre les animaux et de voir ainsi disparaître 
le fruit de tout un travail. Il souligne à cet égard qu’il y a 
environ 6,2 millions de porcs en Belgique. Même si c’est 
dur, en sacrifi er 4 000 lui paraît la meilleure décision car 
elle permet de sauver les autres. Il rappelle également 
que l’indemnisation mise en place l’a été rapidement 
et est en outre plus importante que celle proposée par 
les éleveurs eux-mêmes. Si c’était à refaire, le ministre 
affirme qu’il agirait de la même manière.

M.  Michel de Lamotte (cdH) indique, concernant 
la cellule petits producteurs qu’il n’a jamais empêché 
Mme Laruelle de créer une telle cellule lorsqu’elle était 
ministre, pas plus qu’il n’empêche le ministre actuel de 
remplacer la personne partie à la retraite.

III. — AVIS

La commission émet, par 8 voix contre 2 et 1 absten-
tion, un avis favorable sur le volet “Sécurité de la chaîne 
alimentaire” de la section 25  (SPF Santé publique, 
Sécurité de la chaîne alimentaire et Environnement) du 
projet de budget général des dépenses pour l’année 
budgétaire 2019.

 Le rapporteur, La présidente,

 Damien THIÉRY Anne DEDRY
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